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استحصال ۳۰۰کیلوگرم طلا 
درسال آینده

نخس��تین ش��مش طلای اس��تان خراس��ان جنوبی در 
مجتمع معدنی ش��ادان خوس��ف که در مقیاس آزمایشی 
)پایلوت( استحصال شده اس��ت، رونمایی شد. رونمایی از 
نخستین شمش طلای استان خراسان جنوبی در مجتمع 
معدنی شادان خوسف، بهره برداری از کارخانه فرآوری این 
معدن در سال ۱۴۰۰ را نوید داد. ذخیره قطعی این معدن 

3بیش از ۲۷ میلیون و ۸۰۰ هزار تن برآورد شده...

5

رشد 1۰برابری مصرف 
مس تا 2050
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 معادن سنگان
 سیراب می شوند

ب��ا افزای��ش تولی��د خودروه��ای الکتریکی و 
گس��ترش انرژی های پاک همانن��د توربین های 
ب��ادی، کالاهای��ی مانند فل��ز م��س از اهمیت 
بیش��تری برخوردار ش��ده اند و پیش بینی شده 
است که مس، شاهد افزایش ۱۰ برابری مصرف 
تا س��ال ۲۰۵۰ باش��د. زامبیا بع��د از جمهوری 
دموکراتی��ک کنگو، دومی��ن تولید کننده بزرگ 
آفریق��ا در مس اس��ت، اما در م��ورد آن تاکنون 
صحبتی نش��ده اس��ت. با توجه به اینکه صنعت 

مس با رونق تولید وسایل نقلیه الکتریکی...
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معادن سیستان وبلوچستان 
موتور محرک اقتصاد

سیستان و بلوچستان با توجه به ظرفیت ها و 
ظرفیت های فراوانی که در حوزه ذخایر معدنی 
دارد در صورت ایجاد زیرس��اخت های مناس��ب 
می توان��د به عنوان موتور محرک کش��ور عمل 
کند. موقعیت جغرافیایی ویژه و مناسب استان 
سیس��تان و بلوچس��تان به لح��اظ برخورداری 
از ۱۱۰۰ کیلومت��ر م��رز خاکی با کش��ورهای 
پاکس��تان و افغانس��تان و ۳۰۰ کیلومت��ر مرز 
س��احلی در کنار دریای عمان و دسترس��ی به 
آب های آزاد بین الملل��ی خارج از تنگه هرمز و 
امکان ارتباط با کشورهای شرق آسیا، شبه قاره 

هند، شیخ نشین های...

 کمک فناوری 
به حذف آلایندگی صنایع  پشت صحنه

 آشفتگی بازار فولاد
منصور یزدی زاده
  مدیرعامل شرکت 
ذوب آهن اصفهان
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

فرآیند تولید در صنعت فولاد پیامدهای منفی 
برای محیط زیس��ت به  دنبال دارد اما می توان با 
مدیری��ت عوامل آلاین��ده در این صنعت زمینه 
به حداقل رس��یدن آسیب های یادشده را فراهم 
کرد. در همین حال از طریق فعالیت های بهبود 
مستمر، عوامل آلاینده تولید را به مرور بیش از 
پیش کاهش داد. یک��ی از موثرترین پیامدهای 
زیس��ت محیطی ناش��ی از تولید ف��ولاد، حذف 

آلاینده در مبدأ تولید است.
 در این راستا، استفاده از فناوری های نوین و 
دوستدار محیط زیست مورد توجه قرار گرفته اند. 
ای��ن فناوری ه��ا از یک س��و با کاه��ش مصارف 
منابع و از س��وی دیگر ب��ا کاهش میزان عوامل 
آلاین��ده تولی��دی و گاهی قابلی��ت بازچرخانی 
و اس��تفاده مج��دد پس��ماندهای تولی��دی در 
فرآیند ه��ای تولی��د، می توانن��د زمینه کاهش 
 پیامده��ای نامطلوب زیس��ت محیطی را فراهم 

کنند.
همانطور که پیش تر هم اش��اره شد، دستیابی 
به فناوری های نوین و دوس��تدار محیط زیست، 
نقش اساس��ی در کاهش و کنت��رل پیامدهای 
نامطلوب محیط زیس��تی ناش��ی از فرآیندهای 
تولیدی در واحده��ای صنعتی از جمله صنعت 

فولاد دارد.
ادامه در صفحه 2
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مع��اون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت در حاش��یه افتتاح 
آش��یانه بالگردهای سازمان زمین شناس��ی و عملیاتی سازی 
پ��روژه ژئوفیزی��ک هوابرد ب��ا بیان اینکه نزدیک به 2 س��ال 
آش��یانه ای��ن هلی کوپتره��ا غیرعملیات��ی بود و توانس��تیم 
به روزرس��انی کنیم، گف��ت: مطالعات ژئوفیزی��ک هوایی در 
بخش تولید لایه های اطلاعات پایه بس��یار مهم اس��ت و این 
اطلاعات به طور منحصربه فرد در س��ازمان زمین شناس��ی و 

اکتشافات معدنی کشور تهیه می شود.
به گزارش روابط عمومی س��ازمان زمین شناس��ی، علیرضا 
ش��هیدی به گفته وی، کلی��ه مراحل ژئوفیزی��ک هوایی در 
کش��ور از زمان برداشت توسط هلیکوپتر تا پردازش، تفسیر، 
تعبی��ر و تلفی��ق و مدل س��ازی در س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور و ب��ه هم��ت کارشناس��ان این 

مجموع��ه انجام می ش��ود. وی با بیان اینک��ه انجام عملیات 
 ژئوفیزیک هوایی در کش��ور چند سالی ا ست که بومی سازی 
ش��ده، تصری��ح ک��رد: می ت��وان گف��ت ای��ن مطالع��ات در 
توس��ط  منحصربه ف��رد  ص��ورت  ب��ه  خاورمیان��ه   منطق��ه 

اکتش��افات معدنی  و  کارشناس��ان س��ازمان زمین شناس��ی 
اینک��ه  بی��ان  ب��ا  ش��هیدی  می ش��ود.  انج��ام  کش��ور 
کش��ور  در  هوای��ی  ژئوفیزی��ک  مطالع��ات   انج��ام 
 بر اساس اولویت بندی های موجود انجام می شود، خاطرنشان 
کرد: در مناطقی از کشور که امکان وجود ذخایر پنهان وجود 
داشته باش��د عملیات ژئوفیزیک هوایی به صورت ملی انجام 

می شود.
ب��ه گفته معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت در اولویت 
نخس��ت 2 میلیون و ۷۵۰ ه��زار کیلومتر خط��ی مطالعات 
ژئوفیزی��ک هوای��ی انج��ام خواهد ش��د ک��ه درحال حاضر 
ب��ه صورت ملی ح��دود ۶۴۰ ه��زار کیلومتر خط��ی معادل 
۱۵۰ ه��زار کیلومتر مربع از مس��احت کش��ور را برداش��ت 
 کرده ای��م و اطلاعات آن در اختیار ارگان ه��ای مربوطه قرار 

گرفته است. رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور درباره علت عدم وجود اطلاعات اکتشافی مناسب از 
ذخایر معدنی کش��ور گف��ت: عمق اکتش��افات در ایران کم 
اس��ت و تاکنون توجه ما به اکتش��افات س��طحی بوده که بر 
همین اساس این سازمان از سال ۸۱ با آغاز پروژه ژئوفیزیک 
 هوای��ی ب��ه اکتش��اف ذخایر معدن��ی عمیق و پنه��ان روی 

آورده« است.
وی ب��ا بیان اینکه بس��یاری از ذخایر زیر زمین هس��تند و 
هیچ اثری از آنها روی زمین وجود ندارد، افزود: به کمک این 
روش اکتش��اف ذخایر پنهان انجام می ش��ود و درحال حاضر 
کش��ورهای معدنی بزرگ دنیا مثل امریکا، اس��ترالیا و چین 
 نیز از امکانات و منابع بس��یار زیادی در این زمینه برخوردار 

هستند.

ایران هم ردیف با کشورهای پیشرفته معدنی
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ادامه از صفحه اول
البته با ایجاد تحریم های ظالمانه اس��تکبار جهانی، 
امروزه دسترسی به این گونه فناوری ها با محدودیت های 
جدی همراه است. با این وجود، در راستای منویات رهبر 
معظ��م انقلاب درب��اره لزوم اقتصاد مقاومتی و کاهش 
وابس��تگی به خارج، رزمن��دگان جبهه صنعت با تکیه 
بر توانمندی های داخلی و با اس��تفاده از ظرفیت های 
علمی و پژوهشی واحدهای تحقیق و توسعه مستقر در 
واحدهای صنعتی، استفاده از خدمات علمی و پژوهشی 
مراکز دانش��گاهی، مراکز علمی و پژوهش��ی کش��ور، 
ش��رکت های دانش بنی��ان و... ت��لاش کرده اند اثرات 
ناش��ی از این تحریم ها را با بومی سازی تجهیزات مورد 
نیاز خطوط تولید و به ویژه تجهیزات و سیس��تم های 
کنت��رل آلایندگ��ی برطرف کند. ای��ن مهم در صنایع 
فولادی کش��ور و از جمله ش��رکت ذوب آهن اصفهان 
به عنوان یک فعالیت مس��تمر و پویا، جاری و س��اری 
اس��ت. از جمله پروژه های زیس��ت محیطی انجام شده 
در این شرکت فولادی در راستای بومی سازی تجهیزات 
این حوزه، می توان به پروژه بازس��ازی و بهینه س��ازی 
سیستم تصفیه غبار کنورتورهای ۱و 2 و ۳ فولادسازی، 
بهینه س��ازی سیس��تم تصفیه غبار کوره های پاتیلی 
LF۱ و LF2 فولادس��ازی، نصب و راه اندازی سیس��تم 
تصفیه غبار کارگاه برش خرس��ک و س��اخت سیستم 
تمیزکنن��ده درب و رام بات��ری ۳ اش��اره کرد.  از جمله 
پروژه های شاخص انجام شده در این حوزه می توان به 
پروژه طراحی، س��اخت، نصب و بهره برداری از درهای 
قابل انعطاف باتری ۳ با هدف جلوگیری از انتش��ار گاز 
خام و بوهای نامطبوع و به تبع آن جلوگیری از آلودگی 
هوا ناشی از فعالیت باتری یادشده اشاره کرد. در ادامه 
باید خاطرنشان کرد که بروزرسانی تجهیزات و فناوری 
تولی��د در قال��ب یک فرآیند مس��تمر و با هدف کاهش 
عوامل آلاینده زیست محیطی ناشی از فرآیندها همواره 
جزو استراتژی های اصلی شرکت ذوب آهن به عنوان 
نخس��تین و قدیمی ترین ش��رکت فولادی کشور بوده 
اس��ت. یکی از رویکردهای اصلی در مدیریت و کنترل 
آلایندگی، کاهش یا حذف عوامل آلاینده با اس��تفاده 
از فناوری های دوس��تدار محیط زیس��ت و همچنین 
افزایش راندمان سیستم های تصفیه آلاینده  ها از طریق 
جایگزینی سیستم های با راندمان پایین با سیستم های 

با راندمان تصفیه بالاتر است. 
در همین حال اغلب تجهیزات مربوط به خط تولید 
که به نوعی می توانند بر محیط زیس��ت موثر باش��ند با 

فناوری های روز جایگزین شده اند. 
ازجمل��ه مهم تری��ن تعویض ه��ا ک��ه زمینه کاهش 
آلایندگ��ی را فراه��م می کن��د می ت��وان ب��ه تعویض 
کنورتورهای فولادس��ازی، جایگزینی ایس��تگاه های 
قدیم��ی ریخته گ��ری، احداث مجموع��ه پروژه های 
توازن، انجام تعمیرات اساس��ی روی کوره بلند ش��ماره 
ی��ک و احداث سیس��تم جدی��د تصفیه در ناحیه واگن 
توزی��ن ک��وره بلند یک و همچنین احداث الکتروفیلتر 
آسپیراسیون کوره یک طی سنوات گذشته، تعمیرات 
اساس��ی ک��وره بلن��د 2 و بروزرس��انی تجهیزات کوره 
یادش��ده، برنامه ری��زی و اج��رای بی��ش از ۳۶ پ��روژه 
زیس��ت محیطی ت��ا ابت��دای س��ال ۹۷، برنامه ریزی و 
انجام بیش از ۱۵ پروژه زیس��ت محیطی در بخش هوا 

از ابتدای سال ۹۷ اشاره کرد.

شرکت های معدنی ایران 
در آستانه ورود به عمان

رئیس اتاق مشترک، با اش��اره به توانمندی های 
فنی و مهندسی ایران در زمینه اکتشاف، استخراج 
و بهره برداری و فرآوری، از آمادگی بخش خصوصی 

ایران به حوزه معدن عمان خبر داد. 
به گ��زارش ایلنا، محس��ن ضراب��ی، رئیس اتاق 
بازرگانی مش��ترک ایران و عمان ب��ا وزیر انرژی و 
معدن عمان دی��دار و گفت وگو کرد. ایران و عمان 
رئیس اتاق مشترک، با اشاره به توانمندی های فنی 
و مهندس��ی ایران در زمینه اکتش��اف، استخراج و 
بهره ب��رداری و فرآوری، از آمادگی بخش خصوصی 
ای��ران به ح��وزه معدن عمان خب��رداد که با توجه 
به اس��تقبال و علاقه طرف عمانی، مقرر ش��د اتاق 
مش��ترک نس��بت به معرفی ش��رکت های توانمند 
ایران��ی ک��ه آمادگی مش��ارکت و س��رمایه گذاری 
مش��ترک را دارند معرفی کنن��د و همچنین مقرر 
ش��د ات��اق بازرگانی عمان نیز نس��بت ب��ه معرفی 
شرکت های عمانی جهت مش��ارکت در این زمینه 

اقدام کند.
 ضمن��ا ب��ا توج��ه ب��ه تجربی��ات و توانمن��دی 
ش��رکت های ایرانی در حوزه انرژی نیز مقرر ش��د 

جلسات تخصصی در این مورد برگزار شود.

رئیس هیات عامل ایمیدرو از کلنگ زنی و شروع عملیات 
اجرایی خط دوم و سوم طرح ملی انتقال آب خلیج فارس تا 

اوایل اسفند خبر داد.
به گ��زارش روابط عمومی ایمی��درو، وجیه اله جعفری در 
جلس��ه پایش طرح ملی انتقال آب از خلیج فارس به صنایع 
ش��رقی با بیان این مطلب گفت: ای��ن طرح جزو طرح های 
زیرس��اختی مهم و اولویت دار کش��ور برای دسترسی پایدار 
صنایع شرق به آب است با تکمیل آن، دغدغه صنایع مذکور 

به این نیاز استراتژیک، برای همیشه رفع خواهد شد.
وی ادامه داد: درحال حاضر، پیش��رفت فیزیکی خط یک 
ای��ن طرح به حدود ۹۵ درصد رس��یده و به احتمال زیاد تا 

پایان امسال افتتاح می شود.
رئی��س هیات عامل ایمی��درو درباره جزیی��ات خط دوم 
انتقال آب خلیج فارس تا مش��هد مقدس تصریح کرد: طول 
این خط۱۵۵۰ کیلومتر اس��ت که 2۳۰ میلیون متر مکعب 
آب خلیج فارس را انتقال خواهد داد. در طول مسیر این خط، 

22 ایس��تگاه پمپاژ احداث خواهد شد. وی ادامه داد: میزان 
سرمایه گذاری این طرح، ۴۷۰ هزار میلیارد ریال است که ۶۰ 
ماهه احداث می شود و برای ۳۰ هزار نفر در دوران ساخت، 
اش��تغال مستقیم ایجاد می کند. جعفری با بیان اینکه طرح 
ملی انتقال آب خلیج فارس، گامی بزرگ در راستای توسعه 
متوازن فلات مرکزی و ش��رق کش��ور محس��وب می شود، 
گف��ت: این طرح با ه��دف تامین منابع آب��ی پایدار صنایع 
و معادن، حف��ظ ذخایر آبهای زیر زمینی و محیط زیس��ت 
برای اس��تان های کرمان، خراسان جنوبی و خراسان رضوی 
و صنایع معدنی خواف )س��نگان( اجرا می ش��ود. وی ادامه 
داد: طرح فوق با س��رمایه گذاری ش��رکت های معدنی تابعه 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، ش��امل ملی صنایع مس 
ایران، فولاد مبارکه، چادرملو، گل گهر، فولاد خراسان، فولاد 
اپال پارس��یان و س��نگ آهن گهر  زمین عملیاتی می ش��ود. 
همچنین، در این جلس��ه، میرعلی یاری، مدیرعامل شرکت 
تامی��ن و انتقال آب خلیج فارس با اش��اره به بومی س��ازی 

دان��ش فنی و فناوری بخش عمده ای از خط یک در داخل، 
گفت: با توجه به تجربه حاصل شده، آمادگی تولید قطعات 
و تجهی��زات و اجرای خطوط دوم و س��وم طرح انتقال آب 
 خلیج فارس را با بهره گیری از توان مهندس��ان و سازندگان

 داخلی داریم.
کاه��ش حدود ۴۰ درصدی هزینه س��رمایه گذاری و نرخ 
تمام ش��ده آب مهندس اس��دی، مدیرعامل شرکت تامین 
آب صنایع و مع��ادن )IMWASCO( نی��ز گفت: وجود 
زیرس��اخت های ایجاد ش��ده در اجرای خط اول انتقال آب 
خلیج فارس به صنایع معدنی گلگهر، سرچشمه و چادرملو، 
زمان اجرای خ��ط دوم، هزینه س��رمایه گذاری و نرخ تمام 
ش��ده آب را تا ۳۵ تا ۴۰ درص��د کاهش خواهد داد و عملا 
می توان به پیشرفت فیزیکی ۳۵ درصدی خط دوم در آغاز 

عملیات اجرایی اشاره کرد.
وجود مس��یر خط انتقال مشترک تا سرچشمه برای خط 
دوم و س��وم، لزوم فعالیت همزمان مش��اور و پیمانکار طرح 

پ��س از ش��روع اجرای این خطوط، به س��رعت بخش��یدن 
طرح کم��ک می کند. ویژگی خطی بودن این طرح، فرصت 
تعریف قطع��ات مختلف را خواهد داش��ت ک��ه می توان با 
 ایج��اد جبهه ه��ای کاری همزم��ان زمان اج��رای طرح را 

کاهش داد.
لازم به ذکر اس��ت این طرح ملی با دس��تور اکید ریاست 
محترم جمهور و عزم و اراده راس��خ وزی��ر محترم صنعت، 
مع��دن و تجارت ب��رای تحقق این طرح عظیم ملی اس��ت 
ک��ه به حول و قوه اله��ی و در پرتو عنای��ات حضرت ثامن 
الحج��ج، عل��ی ابن موس��ی الرض��ا علیه الس��لام باهمت و 
 س��رمایه گذاری ش��رکت های بزرگ صنایع معدنی اجرایی 

خواهد شد .
بن��ا ب��ه این گ��زارش، خط نخس��ت ط��رح انتق��ال آب 
خلیج ف��ارس تا صنای��ع فولادی اردکان اس��ت. خط دوم تا 
صنایع معدنی خواف سنگان و مشهد مقدس و خط سوم تا 

اصفهان امتداد خواهد یافت.

رفع نیاز استراتژیک صنایع

سرمقاله

خبر

 کمک فناوری 
به حذف آلایندگی صنایع

معادنسنگانسیرابمیشوند
با بهره برداری از خط ۳و۲ انتقال آب خلیج فارس رقم می خورد

گروه معدن

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: با تکمیل 
۳خ��ط پروژه مهم و ملی انتقال آب خلیج فارس 
به فلات مرکزی ایران، در مجموع ۵۵۰ میلیون 
متر مکعب آب ش��یرین از خلیج فارس به فلات 

مرکزی ایران انتقال می یابد.
به گزارش ش��اتا، علیرضا رزم حسینی در یک 
برنامه تلویزیونی با اش��اره ب��ه پروژه مهم و ملی 
انتقال آب خلیج فارس ب��ه فلات مرکزی ایران، 
بیان کرد: اجرای این طرح با مس��ئولیت وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت و با س��رمایه گذاری 
شرکت های بزرگ معدنی کش��ور اجرا می شود 
ک��ه عملیاتی ش��دن این طرح، اتف��اق بزرگ و 
تحول عظیمی را در اس��تان های مس��یر انتقال 

ایجاد خواهد کرد.
انتقلال آب خلیج فلارس بله فلات  �

مرکزی در دولت یازدهم
وی گف��ت: عملی��ات اجرای��ی ج��دی برای 
انتق��ال ای��ن آب در دول��ت یازدهم آغاز ش��د 
ک��ه رئیس جمه��وری از صندوق توس��عه ملی 
۴۰۰میلی��ون دلار تس��هیلات ب��رای این طرح 

گرفته است.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت ب��ا بیان اینکه 
ف��از اول ای��ن پروژه چند ماه گذش��ته توس��ط 
رئیس جمهوری افتتاح ش��د، گف��ت: کارفرما و 
مجری این طرح، بخش خصوصی و شرکت های 
تابعه وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده اس��ت 
و به جز ۴۰۰ میلیون دلار تسهیلات که اقساط 
آن نیز پرداخت می شود، مابقی هزینه ها توسط 
همین ش��رکت ها و بخش خصوصی تامین شده 

است.
ساخت حدود ۷۰درصد از تاسیسات  �

آب شیرین کن 
رزم حس��ینی با بیان اینکه ح��دود ۷۰ درصد 
از تاسیس��ات آب ش��یرین کن در داخل کشور 
ساخته شده است، بیان کرد: در طول اجرای این 
پروژه نزدیک به ۸ هزار نفر مشغول به کار شدند 
ک��ه ۱۶ هزار میلیارد تومان نیز س��رمایه گذاری 

شده است.
وی با بیان اینکه هدف از این پروژه تامین آب 
واحدهای معدنی بزرگ کشور بوده است، تاکید 
ک��رد: پروژه انتقال آب از اس��تان هرمزگان آغاز 
و در مس��یر کرمان، خراسان جنوبی به خراسان 
رضوی انتقال خواهد یافت و می تواند به توسعه 
صنای��ع گلخانه ای و واحدهای صنعتی و معدنی 

بزرگ این استان ها کمک کند.
همکاری همه دستگاه ها �

وزیر صنع��ت، مع��دن و تجارت با اش��اره به 
تعامل و همکاری همه دس��تگاه های ذیربط در 
ای��ن پروژه، گف��ت: این پ��روژه کار یک جمعی 
ب��وده اس��ت، وزارت نی��رو آب م��ورد نی��از را 
تخصی��ص داد، مطالعات زیس��ت محیطی انجام 

 ش��د و دس��تگاه های ذی ربط به خوبی همکاری 
داشتند.

رزم حس��ینی همچنی��ن اضاف��ه ک��رد: ظرف 
2ماه آینده این مس��یر انتقال ادامه می یابد، آب 
دریای خلیج فارس به سرچش��مه و اردکان برای 
معادن چادرملو م��ی رود. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت گف��ت: طول این مس��یر ۸2۰ کیلومتر 
از بندرعب��اس در مبدا تا اردکان و سرچش��مه 
خواه��د بود و قط��ر لول��ه از ۱۰۰۰ میلی متر تا 
۱۶۰۰ میلی متر اس��ت. رزم حسینی اضافه کرد: 
میزان غلظت نمک این آب از ۴۵ هزار سی سی 
به ۵۰۰سی س��ی می رس��د که قابل ش��رب نیز 

خواهد بود.
آب  � از  کشلورمان  سلهم  افزایلش 

دریای عمان و خلیج فارس
وی با تاکید بر اینکه س��هم کش��ورمان از آب 
دری��ای عمان و خلیج فارس بای��د افزایش یابد، 
گفت: این پ��روژه در همین زمینه و از تاکیدات 
مقام معظم رهبری برای انتقال آب خلیج فارس 
و دریای عمان به اس��تان های مرکزی و ش��رقی 
بوده اس��ت. وی گفت: این انتق��ال، بزرگ ترین 
پروژه آبی خاکی کش��ور اس��ت که ادامه اش در 
اردکان حداکث��ر ت��ا پایان اردیبهش��ت تکمیل 
می ش��ود و در طول مسیر ش��هرک ها و نواحی 
صنعتی نیز می توانند از این آب بهره مند شوند.

ارزان تلر بلودن ۲۰ درصلدی نرخ  �
آب این پروژه 

وزیر صنع��ت، معدن وتجارت همچنین اضافه 
ک��رد: از لح��اظ قیمتی نس��بت به کش��ورهای 
حاش��یه خلیج فارس از جمله عمان و امارات نیز 

نرخ این آب، 2۰ درصد ارزان تر است.

انتقال 550 میلیلون متر مکعب آب  �
شیرین 

رزم حس��ینی ادام��ه داد: پ��س از موفقی��ت 
خ��ط اول انتقال آب از خلیج ف��ارس) به یزد( با 
دس��تور رئیس جمه��وری مطالعات ب��رای خط 
دوم و س��وم انتقال آب )برای خراس��ان رضوی 
و اصفه��ان( نی��ز آغاز ش��د و در مجم��وع این 
۳خ��ط ۵۵۰ میلی��ون متر مکعب آب ش��یرین 
 از خلیج ف��ارس ب��ه فلات مرکزی ای��ران انتقال 

می یابد.
آغلاز عملیات اجرایی خلط دوم و  �

سوم؛ به زودی
وی با اع��لام اینکه خ��ط اول انتقال حداکثر 
ظرف دو یا س��ه ماه آینده به صورت کامل مورد 
بهره برداری قرار می گیرد، افزود: قطعه اول خط 
اول چن��د ماه پیش توس��ط رئیس جمهوری به 
صورت کامل افتتاح شد و خط دوم نیز به زودی 
آغاز می ش��ود که در این خ��ط آب، از هرمزگان 
به کرمان و خراسان جنوبی و سرانجام خراسان 
رضوی )مش��هد الرضا( م��ی رود و آب به معادن 

سنگان می رسد.
وزی��ر صنع��ت، معدن و تج��ارت در خصوص 
خط دوم گف��ت: طول این خط انتقال یک هزار 
و ۵۵۰ کیلومت��ر و تع��داد ایس��تگاه های پمپاژ 
2۱ باب اس��ت. ظرفیت اش��تغالزایی این طرح، 
 ۳۰ هزار نفر اس��ت که تا ۱۴۰۴ تکمیل خواهد
شد. رزم حسینی ادامه داد: خط دوم انتقال آب، 
برای انتقال آب خلیج فارس تا مش��هد مقدس با 
حجم س��رمایه گذاری ۴۷ هزار میلیارد تومان و 
حجم آب انتقال��ی 2۳۰ میلیون متر مکعب در 
س��ال می باش��د. وی در خصوص خط سوم نیز 

اضافه کرد: این خط از اس��تان هرمزگان شروع 
می ش��ود، به اس��تان یزد می رود و س��رانجام به 
اصفهان می رسد و شرکت های فولاد، ذوب آهن 
و صنایع در مس��یر می تواند از این آب بهره مند 

شوند.
حمایت از بخش خصوصی توانمند �

وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت در بخش 
دیگری از س��خنان خ��ود گفت: اگر کش��وری 
بخش خصوصی توانمند داشته باشد پایداری اش 
بیشتر خواهد شد و به همین خاطر باید امور را 
به بخ��ش خصوصی واگذار کنیم و از این بخش 

حمایت کنیم.
وی همچنین بی��ان کرد: فرهنگ دینی ما در 
حوزه اقتصاد نیست بر همین موضوع تاکید دارد 
ک��ه باید این فرهن��گ را ترویج دهیم تا مردمی 

متمکن و متمدن داشته باشیم.
وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: باید 
فرش قرمز برای تمامی کارآفرینان پهن کنیم تا 

به جایگاه بهتری در دنیا برسیم.
رزم حسینی با بیان اینکه مقام معظم رهبری 
از کارآفرینان به عنوان عابدان یاد کرده اس��ت، 
تصریح کرد: باید مسئولان فضا را به گونه ای برای 
این بخش آماده کنند تا س��رمایه گذار با امنیت 
خاط��ر به امر س��رمایه گذاری بپ��ردازد و باعث 
ارتقاء اش��تغال و تولید ملی ش��د. وی در بخش 
دیگری از س��خنان خود نیاز سالانه کشور را به 
خ��ودرو حدود دو میلیون دس��تگاه اعلام کرد و 
گفت: البته اگر بخواهیم خودرو های فرس��وده را 
از رده خارج کنیم این رقم اضافه خواهد ش��د و 
همچنین بازار صادراتی خوبی برای صادرات در 

منطقه و کشورهای همسایه نیز داریم.

ضرورت تربیت مدیران جوان  �
وی همچنین در بخش دیگری از سخنان خود 
با تاکید بر ضرورت جانش��ین پروری، بر تربیت 
و حمای��ت از مدیران جوان، ش��جاع، انقلابی و 

ریسک پذیر تاکید کرد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت پروژه انتقال آب 
خلیج فارس به فلات مرک��زی ایران را نمونه ای 
از موفقیت همین مدیران جوان و ریس��ک پذیر 

دانست.
گایه از بروکراسی سخت  �

رزم حس��ینی در ادام��ه ب��ا اب��راز گلای��ه از 
بروکراس��ی سخت اداری در کش��ور، افزود: این 
بروکراس��ی در کنار قوانین مازاد و مزاحم باعث 
شده اس��ت که فضایی در کشور به وجود آید تا 
مسیری سخت برای تولیدکنندگان و صنعتگران 
به وجود اید و مجبور ش��ویم س��تادی به عنوان 
تس��هیل و موانع تولی��د برای منعط��ف کردن 
قوانین به نفع تولید کنندگان استفاده کنیم. وی 
در این خصوص با اشاره به سخنرانی مقام معظم 
رهبری در روز کارگر یادآوری کرد: مقام معظم 
رهبری در آن سخنرانی در خصوص نظام اداری، 
فضای کسب و کار و قوانین مزاحم توصیه هایی 

را ایراد فرمودند.
مجللس در رفلع قوانیلن مزاحلم  �

پیشگام باشد
وزی��ر صنعت ، مع��دن و تج��ارت اضافه کرد: 
قوانی��ن مزاحم کس��ب و کار را احصا کرده و در 
اختیار مجلس ش��ورای اس��لامی قرار داده ایم و 
امروز مجلس انقلابی می تواند با رفع این قوانین 

مزاحم پیشگام باشد.
رزم حسینی در بخش دیگری از سخنان خود 
در خصوص س��امانه جامع تجارت نیز بیان کرد: 
این س��امانه چندین بخ��ش دارد که مهم ترین 
بخش آن بخش گمرکی اس��ت که در یک ماهه 
گذشته تعامل و همکاری خوبی میان گمرک و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت برای پیشبرد این 

سامانه به وجود آمده است.
کالا  شناس��ه  ک��د  اکن��ون  داد:  ادام��ه  وی 
راه اندازی ش��ده است و اطلاعات کالا در سامانه 
جام��ع تجارت ثب��ت می ش��ود، همچنین بیش 
از ۵۵۰هزار انبار در س��امانه جام��ع انبارها زیر 

مجموعه سامانه جامع تجارت ثبت شده است.
وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت گفت: اکنون 
تمام��ی مراحل ثبت س��فارش و اخ��ذ مجوز از 
دس��تگاه های 2۳ گان��ه، واردات و ص��ادرات از 

طریق این سامانه انجام می پذیرد.
پیگیلری آزادسلازی معلادن حبس  �

شده 
وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین گفت: 
تعداد قابل توجهی معادن حبس شده در کشور 
اس��ت که ت��ا پایان دول��ت آنها را آزاد س��ازی و 
برای مزایده و فعال س��ازی در اختیار مردم قرار 
 خواهی��م داد و ای��ن برنامه را ب��ا جدیت دنبال

 خواهیم کرد.
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ساماندهی معادن شن و ماسه یزد 
مع��اون هماهنگی امور عمرانی اس��تاندار یزد از تهیه بانک 
اطلاعاتی معاون شن و ماسه استان خبرداد و گفت: این مهم 
بس��تر را برای ساماندهی معادن شن و ماسه با هدف افزایش 
کیفیت تولید همراه با رعایت ملاحظات زیست محیطی و ارائه 

خدمات مناسب به مردم هموار می کند.
به گزارش ایرنا، محس��ن صادقیان در نشست بررسی طرح 
ساماندهی معادن شن و ماسه استان قدردانی از انجمن شن و 
ماسه و بتن استان به دلیل همراهی، تعهد و مسئولیت پذیری 
در طرح ساماندهی معادن شن و ماسه افزود: بانک اطلاعاتی 
معادن ش��ن و ماسه برای دستگاه های مرتبط با این مجموعه 
مانن��د س��ازمان صنع��ت، مع��دن  و تج��ارت، اداره کل راه و 

شهرس��ازی، اداره کل منابع طبیع��ی، مدیریت امور اراضی و 
شرکت آب منطقه ای استان یکسان سازی شده است.

وی ادام��ه داد: ای��ن طرح به ما کمک می کن��د که بتوانیم 
برنامه کوتاه مدت و بلندمدت برای معادن شن و ماسه استان 

ترسیم کنیم. 
در این نشس��ت نماینده انجمن ش��ن و ماسه و بتن استان 
ضمن ارائه گزارش از معادن ش��ن و ماس��ه س��طح استان در 
خصوص کنترل و نظارت و ایجاد رده کیفیت استاندارد برای 
تمامی معادن، درباره س��امانه فروش آنلاین ش��ن و ماس��ه و 

مصالح ساختمانی توضیح داد.
ازح��دود 55۰ مع��دن اس��تان، 5 م��ورد در مقیاس بزرگ 
مل��ی قرار دارد و بقیه در حد متوس��ط و کوچک اس��ت و از 
می��ان معادن ملی می ت��وان به س��نگ آهن چادرملو اردکان، 

زغال س��نگ بافق) ۲ معدن(، س��رب و روی مهدی آباد مهریز 
و اورانیوم ساغند اش��اره کرد و ذخیره قطعی مجموع معادن 

استان حدود ۲ میلیارد تن تخمین زده می شود.
در ی��زد بیش از 5۰ ن��وع اندیس معدنی وج��ود دارد و به 
همین دلیل چهارمین استان توسعه یافته صنعتی و از لحاظ 
تنوع معدنی دومین استان کشور است و این منطقه به دلیل 
واقع شدن در مرکز ایران و فرو افتادگی کویر مرکزی و وجود 
چند گسل فعال، بستر ذخایر معدنی متعددی است که وجود 

این معادن مزیتی برای استان هست.
هم اکنون بیش از ۱۲ هزار نفر در معادن استان یزد فعالیت 

دارند.

 رشد ۳.۸۶ درصدی 
تولید گل گهر

ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر موفق ش��د 
از ابتدای امس��ال تا پای��ان دی ماه ۲۳ میلیون و 
5۷۹ه��زار و ۶۰۹ ت��ن انواع محص��ول داخلی و 

صادراتی تولید کند.
به گزارش روابط عمومی گل گهر، در این مدت 
۱۲ میلی��ون و ۸۷۳ هزار و ۹۸۹ تن کنس��انتره 
س��نگ آهن داخلی، ۹۹ ه��زار و ۴۷۱تن گندله 
ریزدان��ه داخل��ی و ۱۰ میلی��ون و ۴۰5 هزار و 
۲۹۷تن گندله داخلی در این شرکت تولید شد.

همچنین تا پایان دی ماه امس��ال ۲۰۰ هزار و 
۸5۲ تن کنسانتره س��نگ آهن صادراتی در این 

شرکت تولید شد.
جم��ع تولی��دات ۱۰ ماه��ه این ش��رکت در 
هم سنجی با پارس��ال رشد ۳.۸۶ درصدی نشان 

می دهد.
۲ میلیون و ۲۸۰ ه��زار و ۸۷۲ تن از مجموع 
تولیدات یادشده ۱۰ ماهه امسال مربوط به آمار 

دی ماه این شرکت است.
مجموع فروش محصولات گل گهر در ۱۰ ماهه 

امسال به رقم ۲۲۰۰۶ میلیارد تومان رسید.

 تولید چسبی
 با مقاومت بالا برای معادن

یک��ی از ش��رکت های دانش بنیان چس��بی با 
مقاومت برای کاربرد در معادن و ساخت تونل ها 

تولید کرد.
به گزارش ایس��نا، ایرج آفتابی، مدیرعامل این 
شرکت دانش بنیان، کپس��ول رزینی را محصول 
دانش بنی��ان این مجموعه دانس��ت و گفت: این 
کپس��ول برای بولت گذاری در معادن و تونل  ها و 
همچنین کاش��ت میلگرد در فونداسیون ها مورد 
اس��تفاده قرار می گیرد. نصب در کمترین زمان، 
حمل و جابه جایی آس��ان و ایمنی و چسبندگی 
کامل از جمله مزایای این چسب تولیدی است.

وی رزین را ترکیب طبیعی یا مصنوعی بسیار 
چس��بناک دانس��ت که در الکل حل می شود و 
افزود: رزین ها بسته به ترکیب شیمیایی و مورد 
مص��رف آنها به روش ه��ای مختلفی طبقه بندی 

می شوند و کاربردهای زیادی در صنعت دارند.
آفتابی با بیان اینکه نگهداری سقف تونل های 
زیرزمین��ی ب��ا این چس��ب ایمن ت��ر و بادوام تر 
است، خاطر نش��ان کرد: محصول تولیدی ما در 
حفاری ه��ا نیز کارب��رد دارد و ریزش دیواره های 
بلن��د را کاه��ش می دهد. تثبیت اج��زای معلق 
شده، تثبیت و نگه داری ماشین آلات سنگین و... 

نیز از دیگر مزایای این چسب است.
ب��ر اس��اس اع��لام معاون��ت علمی ریاس��ت 
جمهوری، این فعال فن��اور همچنین بیان کرد: 
ش��رکت دانش بنیان ما در حوزه ارائه راه کارهای 
فنی در امور آب بندی و تحکیم فعالیت دارد. این 
محصولات در صنایع تونل س��ازی، معدن کاری و 

شیمیایی ساختمان کاربرد دارد.

 بهره برداری از۳ طرح
 در مجتمع گندله سازی بهاباد 
در راستای ساخت مجتمع عظیم گندله سازی 
بهاب��اد به همت ش��رکت آه��ن و ف��ولاد غدیر 
ایرانی��ان ، ۳ طرح مهم گاز، ب��رق و راه این طرح 

تکمیل و بهره برداری شد.
به گزارش ایس��نا، اسدالله فرش��اد، مدیرعامل 
ش��رکت آه��ن و ف��ولاد غدی��ر ایرانی��ان افزود: 
خوش��بختانه با تلاش متخصصان این ش��رکت 
انتقال برق دومداره فش��ار قوی )۱۳۲کیلو ولت( 
از پست نخلس��تان بافق تا گندله سازی بهاباد به 

طول 5۶کیلومتر به سرانجام رسید.
وی تصری��ح ک��رد: تکمی��ل خط انتق��ال گاز 
طبیعی از CGS بهاباد تا گندله س��ازی به طول 
۳۷کیلومت��ر و تکمیل پس��ت TBS در س��ایت 
عظیم گندله سازی بهاباد آماده بهره برداری شد.

فرشاد خاطرنشان کرد: ساخت جاده دسترسی 
ب��ه مجتم��ع گندله س��ازی بهاباد به طول س��ه 
ه��زار مت��ر مربع و ع��رض ۲۲ مت��ر همزمان با 
 ده��ه مبارک فج��ر تکمی��ل و ب��ه بهره برداری 

رسید.
در این  مراس��م که  با حضور مدیرعامل شرکت 
آه��ن و ف��ولاد غدی��ر ایرانی��ان، محمدمه��دی 
خانی زاد فرماندار بهاب��اد، جمعی از مدیران این 
طرح و جمعی دیگر از مدیران شهرس��تان بهاباد 
برگزار ش��د، علاوه بر افتخ��ار طرح های  موجود 
 آخرین پیش��رفت های این طرح مورد بررس��ی«

 قرار گرفت.

روی خط خبر

گروهمعدن

نخس��تین ش��مش طلای اس��تان خراسان 
جنوبی در مجتمع معدنی ش��ادان خوسف که 
در مقیاس آزمایش��ی )پایلوت( استحصال شده 
است، رونمایی شد. رونمایی از نخستین شمش 
طلای اس��تان خراس��ان جنوب��ی در مجتمع 
معدنی شادان خوسف، بهره برداری از کارخانه 
فرآوری این معدن در سال ۱۴۰۰ را نوید داد. 
ذخیره قطعی این معدن بیش از ۲۷ میلیون و 
۸۰۰ هزار تن برآورد ش��ده که بیشترین میزان 
ذخی��ره در میان معادن طلای اس��تان اس��ت. 
معدن طلای شادان شهرستان خوسف توانسته 
درحال حاضر زمینه اش��تغال مس��تقیم حدود 
۱۰۰ نف��ر را در ۲ بخش معدن و احداث واحد 

فرآوری فراهم کند.
افزایش ۲۰۰درصدی ذخایرمعدنی �

حج��ت ایمان طل��ب، مع��اون ام��ور معادن 
و صنای��ع معدنی س��ازمان صنع��ت، معدن و 
تج��ارت خراس��ان جنوبی در ای��ن آیین که با 
حضور جمعی از مسئولان و سرمایه گذاران در 
معدن طلای ش��ادان برگزار شد به ایرنا گفت: 
با رونمایی از نخس��تین محصول طلا در استان 
مش��خص شد همه روش های فنی و استحصال 
جواب داده و همه ش��بهه ها مبنی بر بی نتیجه 

ماندن فعالیت ها رفع شد.
وی اف��زود: انتظار ما س��رعت بیش��تر کار و 
بهره برداری از کارخانه اس��تحصال طلا است و 
در این زمینه هر گونه فعالیتی نیاز باشد، برای 
هم��کاری در خدمت س��رمایه گذاران خواهیم 

بود.
وی اظهارکرد: در ۲ سال گذشته استحصال 
و راه اندازی کارخانه طلای شادان شروع شد و 
نخستین شمش طلا )آزمایشی( برای به دست 
آوردن بهترین روش اس��تحصال طلا و نتیجه 
آزمایش صنعتی که وجود طلا را ثابت می کند، 

رونمایی شد.
وی با اش��اره به مش��کل تامین برق کارخانه 
اصلی اس��تحصال طلای ش��ادان در شهرستان 
خوس��ف گفت: برای تامین برق س��عی داریم 
یک ش��رکت زیرس��اختی برای مع��ادن طلای 
اس��تان راه اندازی ش��ود تا برق را از این طریق 
و ب��ا حمایت مجموعه ه��ای مختلف به معادن 

برسانیم.
معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان جنوبی افزود: 
در شهرستان خوس��ف معادن طلای ماهرآباد، 
ش��ادان، ک��ودکان و هیرد و مع��دن مس قلعه 
زری نیازمن��د تامین برق هس��تند که تاکنون 
ش��رکت های س��رمایه گذاری برای تامین برق 

اولیه اقداماتی انجام داده اند.
وی بی��ان ک��رد: تامین ب��رق کارخانه اصلی 
ش��ادان ظرفیت بالا و نیاز به احداث پس��ت و 
فشار قوی دارد که به س��رعت نمی توان آماده 
کرد ولی برق اولیه برای کارخانه ش��ادان مهیا 
ش��ده و برای کارخانه فرآوری برای سال آینده 

نیاز به برق است.
ابت��دای  از  ایمان طل��ب همچنی��ن گف��ت: 
دول��ت تدبیر و امید تاکنون تع��داد پروانه های 
بهره برداری سه برابر شده و ذخایر معدنی بیش 

از ۲۰۰ درصد در استان افزایش یافته است.
وی افزود: درحال حاضر میزان ذخیره قطعی 
معدن��ی اس��تان ۶.۷ میلیارد تن با احتس��اب 
زغال س��نگ، پت��اس و تم��ام م��واد معدنی و 
اس��تخراج اس��می و واقع��ی نیز س��الیانه ۲۰ 

میلیون تن است.
وی اظهارک��رد: بی��ش از ۶۷۰ معدن دارای 
پروان��ه بهره برداری با اش��تغال ۱۲ هزار نفر در 

خراسان جنوبی وجود دارد.
معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، مع��دن و تج��ارت خراس��ان جنوبی 
تصری��ح کرد: بیش از ۶۰ ن��وع ماده معدنی در 
کش��ور وجود دارد که 5۰ نوع آن در خراسان 
جنوب��ی اس��ت و تاکنون بی��ش از ۶۷۰ پروانه 
بهره برداری معدنی در استان صادر شده است.

وی ب��ا اش��اره ب��ه وج��ود ۶ مع��دن طلا با 

ظرفیت کانس��نگ ۳۳ میلیون تن در اس��تان 
گف��ت: بزرگترین معدن طلای اس��تان، معدن 
شادان خوسف با ظرفیت ۲۷ میلون تن و عیار 

5۶صدم گرم در تن است.
اشتغالزایی برای ۳۰۰ نفر �

جواد فرش��باف ماهریان، رئیس هیات مدیره 
گروه سرمایه گذاری خوارزمی هم در این آیین 
گفت: پروژه اکتشاف و استحصال طلا از معادن 
طلای ش��ادان از ۲ س��ال قبل در خوسف آغاز 
شد و در طرح آزمایشی آن سه و نیم کیلوگرم 
طلای ۲۴ عیار استحصال و نخستین شمش ها 

رونمایی شد.
وی با بیان اینکه کارخانه اصلی اس��تحصال 
طلا سال ۱۴۰۰ به بهره برداری می رسد افزود: 
ظرفیت اس��تحصال طلا از این معادن س��الانه 
۳۰۰ کیلوگ��رم و حداقل اش��تغال مس��تقیم 

۳۰۰نفر پیش بینی شده است.
وی بیان ک��رد: اکنون در مرحله آزمایش��ی 
یا پیش تولید هس��تیم و با رونمایی از ش��مش 
طلا در معدن ش��ادان خوسف ثابت کردیم در 
۲ سال فعالیت در این معادن، مسیر درستی را 
انتخاب کرده و از توانمندی های منطقه به نحو 

درست استفاده می کنیم.
رئی��س هیات مدی��ره گروه س��رمایه گذاری 
خوارزمی گفت: با استفاده از ظرفیت تخصصی 
منطقه و با تلفیقی که از سراس��ر کشور داریم، 
ت��لاش می کنیم مع��دن نمون��ه ای در منطقه 
با حف��ظ همه حفاظت ه��ا و حریم ها به منصه 

ظهور برسانیم.
وی عن��وان کرد: تا دهه فجر س��ال ۱۴۰۰ و 
حت��ی زودت��ر از این زمان، هم��ه ظرفیت های 
مع��ادن را نهای��ی خواهی��م ک��رد و کارخان��ه 

استحصال طلا نیز تکمیل خواهد شد.
وی با بیان اینکه به دنبال تبدیل ش��دن این 
منطقه به هاب )مرکز منطقه ای( معادن منطقه 
هس��تیم گفت: معادن��ی که صرف��ه اقتصادی 
ندارن��د، می توانند با اس��تفاده از ظرفیت های 
مع��دن طلای ش��ادان، کمک کنن��د و احیاگر 

باشند.
ای��ن س��رمایه گذار گفت: اس��تان خراس��ان 
جنوبی استعداد و ظرفیت های فوق العاده قوی 
معدنی دارد اما چ��ون روی ظرفیت ها و منابع 
کار نش��ده، مح��روم مانده اس��ت و امیدواریم 
گوش��ه ای از این فرآیند را انج��ام داده و دین 

خود را به مردم خوب منطقه ادا کنیم.
وی افزود: با همکاری و حمایت های مسئولان 
و مردم دس��ت به دست هم می دهیم تا منطقه 
را احیا کنی��م و این گوش��ه ای از ظرفیت ها و 

توانمندی های استان خراسان جنوبی است.
طلای  � معلدن  قطلب  خوسلف؛ 

خراسان جنوبی
محمدعل��ی آخوندی، فرماندار خوس��ف هم 
گفت: این شهرس��تان با وج��ود اینکه نزدیک 

مرکز اس��تان اس��ت اما توج��ه چندانی به آن 
نشده است.

وی از شهرس��تان خوس��ف ب��ه عنوان قطب 
معدن طلای استان خراس��ان جنوبی یاد کرد 
و اف��زود: ب��ا برنامه ریزی و س��رمایه گذاری که 
در معدن طلای شادان ش��ده، تغییرات بسیار 
مشهود است و شرایط به سمت و سویی می رود 

که به اشتغال منطقه کمک خواهد کرد.
آخون��دی گفت: ب��ا همکاری دس��تگاه های 
مربوطه تلاش می کنیم از س��رمایه گذارانی که 
اهلی��ت کار را دارن��د، حمایت کنی��م در کنار 

اینکه منافع اقتصادی نیز مهم است.
فرمان��دار خوس��ف اظهارک��رد: امید اس��ت 
همانط��ور ک��ه مدنظر گ��روه س��رمایه گذاری 
خوارزمی اس��ت ای��ن منطقه به ه��اب معدن 
تبدیل ش��ود و پش��تیبانی برای س��ایر معادن 
دانش��گاهی و  تحقیقات��ی  سیس��تم های   و 

باشد.
وی افزود: رونمایی از ش��مش طلای شادان 
در مرحله آزمایش��ی نشان می دهد این منطقه 
ظرفیت ه��ای لازم را ب��رای ایج��اد کارخان��ه 
اس��تحصال ط��لا دارد و باید هرچ��ه زودتر به 
بهره ب��رداری برس��د؛ ما نیز ق��ول می دهیم در 

خدمت مجموعه باشیم.
معاون امور معادن و صنایع معدنی س��ازمان 
صنع��ت، معدن و تج��ارت خراس��ان جنوبی، 
فرماندار خوس��ف، اعضای هیات مدیره شرکت 
کارن��د صدر جهان و ش��رکت س��رمایه گذاری 
خوارزمی از بخش های مختلف مجتمع معدنی 
طلای ش��ادان خوس��ف بازدید کردن��د و روند 
فعالیت در بلوک های مختلف معدنی، پیشرفت 
و مراحل نصب ماش��ین آلات همچنین مسائل 

پیش روی واحد از نزدیک بررسی شد.
چشم انداز درخشان �

داوود رئیس��ی، مدیرعام��ل مع��دن ط��لای 
شادان خوسف گفت: عملیات اجرایی کارخانه 
اس��تحصال طلای شادان در حال انجام است و 
ای��ن کارخانه فرآوری با ظرفیت ۳۰۰ کیلوگرم 

طلا سال ۱۴۰۰ به بهره برداری می رسد.
وی افزود: با رونمایی از اس��تحصال نخستین 
ش��مش طلا در معدن طلای ش��ادان در سال 
جه��ش تولید و همزمان با ده��ه مبارک فجر، 
نقطه عطفی ماندگار در روند تجهیز و راه اندازی 

معدن و کارخانه طلای شادان آغاز شد.
وی چش��م اندازهای این پروژه بزرگ معدنی 
و صنعت��ی در اس��تان را بس��یار درخش��ان و 
امیدبخش دانست و بیان کرد: با توجه به نتایج 
حاصل از تکمی��ل همزمان بخش های مختلف 
کانسار طلای ش��ادان ظرفیت های جدید برای 
تعری��ف و اجرای طرح توس��عه آت��ی معدن و 
کارخانه اس��تحصال طلا کاملا قابل پیش بینی 
اس��ت. مدیرعامل معدن طلای شادان خوسف 
ادامه داد: این مهم نیازمند حمایت و مساعدت 

بیش��تر دستگاه های مربوطه استانی به ویژه در 
زمین��ه تامین و تدارک ب��ه موقع و مکفی برق 

صنعتی است.
وی تصریح کرد: با این باور، س��رمایه گذاران 
مع��دن به  عن��وان متولی تجهی��ز و راه اندازی 
کارخان��ه ط��لای ش��ادان ضم��ن قدردانی از 
پشتیبانی همه مسئولان استان بدون لحظه ای 
درنگ در اج��رای برنامه عملیات��ی خود برای 
برگزاری با شکوه مراسم افتتاح کارخانه طلای 
ش��ادان و تولید پیوس��ته طلا در پایان س��ال 

۱۴۰۰، لحظه شماری می کنند.
راه اندازی آزمایشگاه معدن طای  �

شادان ؛ به زودی 
میرمحمود یگانلی، مدیرعامل شرکت معادن 
و صنایع معدنی کارن��د صدر جهان هم گفت: 
دستگاه هایی مانند محیط زیست، منابع طبیعی 
و آبخیزداری، سازمان صنعت، معدن و تجارت، 
شرکت آب منطقه ای از ابتدای فعالیت مجتمع 
معدنی شادان خوسف همراه ما بودند و در این 

موفقیت سهیم هستند.
گ��روه  مش��وق های  از  یک��ی  اف��زود:  وی 
س��رمایه گذاری ما این بود که مس��ئولان بیش 
از ح��د انتظ��ار کم��ک می کردن��د و از طرفی 
نی��ز همکاری م��ردم منطق��ه قابل س��تایش 
اس��ت که نوع برخورد مردم و مس��ئولان جای 

سپاسگزاری دارد.
وی با بی��ان اینکه آزمایش��گاه معدن طلای 
شادان به زودی راه اندازی می شود عنوان کرد: 
دستگاه ها و تجهیزات مورد نیاز آزمایشگاه وارد 
شده است و تا فروردین ۱۴۰۰ به بهره برداری 
می رس��د. مدیرعامل ش��رکت معادن و صنایع 
معدن��ی کارند صدر جهان گف��ت: با راه اندازی 
آزمایش��گاه مربوطه ب��ه تمام مع��ادن منطقه 
خدمات ارائه خواهد ش��د همچنین یک واحد 
اس��تحصال طلای دیگ��ر را در برنامه خواهیم 

داشت.
کشف کمربند مس طادار �

برنا، عضو کمیس��یون گواهی کش��ف معدنی 
وزارت صن��ت، مع��دن و تج��ارت هم ب��ا بیان 
اینکه خراس��ان جنوبی از لح��اظ معدنی یکی 
از اس��تان های مس��تعد کش��ور اس��ت گفت: 
نخستین سالی که خراسان جنوبی از خراسان 
بزرگ مس��تقل شد با سفر مقام معظم رهبری 
مبلغی برای اکتشاف معادن در اختیار سازمان 
زمین شناسی قرار گرفت و کمربند مس طلادار 
برای نخستین بار از اکتشافات این استان کشف 
شد. برنا افزود: امسال در کمیسیون اکتشافات 
معدنی ۱۷ مورد گواهی کشف صادر شد که ۳ 
مورد پتاس ش��رق خور ب��ا ذخیره ۲.5 میلیارد 
مترمکعب پتاس، معدن زغال کوچکده جنوبی 
با ۱۷۸ میلیون تن ذخیره زغال سنگ و ذخیره 
5۰ میلی��ون تن��ی چ��اه زابل م��س مربوط به 
خراسان جنوبی اس��ت. وی بیان کرد: کمربند 

م��س طلادار از ماهرآباد شهرس��تان خوس��ف 
ش��روع می ش��ود و در ادامه ذخای��ر زیادی را 
در ب��ر می گیرد و در ادامه از طرفی سیس��تان 
و بلوچستان به س��مت خاک پاکستان می رود 
به همین خاطر نگاه همه ش��رکت های معدنی 
ب��ه ایران اس��ت. عض��و هیات مدی��ره مجتمع 
معدنی طلای شادان خوسف افزود: خوشحالیم 
که گروه س��رمایه گذاری خوارزم��ی ادامه این 
کشفیات را به ذخیره مشخص می رساند چون 
در گذشته تنها از معدن مس قلعه زری خوسف 
یاد می شد. برنا عنوان کرد: یکی از تارگرت های 
مهم طلای ایران را در این منطقه جست و جو 
می کردیم و اکنون زنجیره اکتشاف، استخراج، 
فرآوری و صنایع معدنی در این منطقه در حال 

شکل گیری است.
وی گفت: اتفاقات بس��یار خوبی در اس��تان 
خواه��د افتاد و این ش��روع کار اس��ت، ذخایر 
معدنی و طلای خوب فرآوری خواهیم داشت و 
به زودی از فعالیت کارخانه طلای هیرد و سایر 

معادن خواهیم شنید.
سرمایه نهفته در خراسان جنوبی �

عل��ی یزدان��ی،  عض��و هیات مدیره ش��رکت 
کارن��د صدر جه��ان هم با بی��ان اینکه معادن 
محور توس��عه خراس��ان جنوبی هستند گفت: 
ظرفیت های بزرگ خ��دادادی در بخش معدن 
اس��تان خراس��ان جنوبی نهفته اس��ت که غیر 
از بخش کش��اورزی، باید برای توس��عه و رفع 
بی��کاری و ایجاد اش��تغال روی معدن متمرکز 

شد.
وی اظهارکرد: دس��تگاه های اجرایی اس��تان 
تاکن��ون حمایت ه��ای خوبی از ما داش��ته اند 
و همچن��ان بای��د همگرایی بین دس��تگاه های 
اجرایی اس��تان در این زمینه ش��کل گرفته و 

موانع کوچک در حوزه زیرساختی رفع شود.
وی ب��ا بی��ان اینکه در هر تن اکتش��اف نیم 
گ��رم ط��لا اس��تخراج می ش��ود عن��وان کرد: 
تاکن��ون ۱۷ هزار متر حفاری انجام ش��ده که 
 ه��ر متر ی��ک ت��ا ۱.5 میلیون توم��ان هزینه

دارد.
عض��و هی��ات مدیره ش��رکت کارن��د صدر 
جه��ان ب��ا تاکید ب��ر اینک��ه هزینه اکتش��اف 
بس��یار پرریسک و هزینه بر اس��ت یادآور شد: 
همچنی��ن در مرحل��ه خردایش، خ��ط تولید، 
اس��تحصال طلا و سایر مباحثی وجود دارد که 
در کن��ار آن نیازمند حمای��ت مجموعه دولتی 
 ب��ه ویژه ب��رای تامین ب��رق اح��داث کارخانه

هستیم.
وی گفت: ۴۰۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری 
در ای��ن منطق��ه انج��ام می ش��ود و در مرحله 
آزمایش��ی ۳.5 کیلوگرم طلا اس��تحصال شده 
اس��ت که با راه اندازی کارخانه زمینه اش��تغال 
مس��تقیم ۳۰۰ نفر و غیر مس��تقیم تا سه هزار 

نفر را خواهیم داشت.

استحصال ۳۰۰کیلوگرم طلا درسال آینده
در رونمایی از استحصال نخستین شمش طای معدن شادان خوسف پیش بینی شد:
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گردش مال��ی ۹۰۰ هزار میلیارد تومانی فولاد در 
اقتصاد ایران از جمله مس��ائلی اس��ت که در صحن 
علنی مجلس شورای اسلامی در زمان بررسی طرح 
توس��عه و تولید پایدار فولاد به آن اشاره شد. برخی 
نماین��دگان مجل��س معتقدند ک��ه در تولید فولاد 
یارانه های مختلفی از جمله ۴۰ هزار میلیارد تومان 
یارانه س��وخت داده می شود. از سوی دیگر وضعیت 
ب��ازار فولاد در هفته های اخیر به قدری وخیم ش��د 
که تنش های ج��دی می��ان وزارت صنعت، معدن 
وتج��ارت و وزارت اقتصاد نیز ش��کل گرفت. چالش 
اصلی ناش��ی از فرآیند قیمت گذاری فولاد در بورس 
کالا بود. از یک س��و وزارت صنعت، معدن وتجارت 
تأکید داش��ت که نرخ پایه ف��ولاد از ۸۰ درصد نرخ 
CIS بای��د به ۷۰ درصد این ن��رخ کاهش یابد اما از 
س��وی دیگر مس��ئولان بورس کالا و وزارت اقتصاد 
به عنوان محل مبادلات محص��ولات فولادی اعلام 
کردند ک��ه قیمت گذاری در س��ازوکار بورس معنا 
ن��دارد. نکته جالب توجه اینک��ه هم اکنون کمتر از 
۵۰ درصد تولید فولاد کش��ور در بورس کالا عرضه 
می ش��ود و سایر تولیدات بدون عرضه در بورس کالا 

اغلب راهی بازار آزاد می شود.
تس��نیم برای بررسی بیش��تر و دقیق تر موضوع 
با رضا محتش��می پور قائم مقام ب��ورس کالای ایران 
گفت وگو کرده اس��ت ک��ه مش��روح آن را در ادامه 

می خوانید: 
به گفته این مقام مس��ئول، مش��کل اصلی ما این 
اس��ت که فولادی ه��ا در ب��ورس کالا عرضه کافی 
انج��ام نمی دهن��د که اگ��ر این عرضه انجام ش��ود 
قطعا نرخ متعادل خواهد ش��د. تولید کلی کشور در 
ح��وزه محصولات فولادی ح��دود ۳۰ میلیون تن و 
نی��از داخلی حدود ۱۵ میلیون تن اس��ت؛ بنابراین 
تأکید اصل��ی برای تنظی��م بهینه ب��ازار فولاد این 
اس��ت که وزارت صنعت، معدن وتج��ارت با فراهم 
ک��ردن مقدم��ات افزای��ش عرضه در ب��ورس کالا، 
بازار محص��ولات فولادی را تنظیم کن��د نه با ورود 

یک طرفه به فرآیند قیمت گذاری.
مشکلانحصاروعدمشفافیت�

 در چن��د هفت��ه اخیر موض��وع عرضه ف��ولاد و 
محصولات مرتبط با آن در بورس کالای ایران بسیار 
داغ بوده اس��ت، اختلاف نظرهایی ک��ه بین وزرات 
اقتصاد و وزارت صنعت، معدن وتجارت ایجاد ش��د، 
ریشه در بحث های تاریخی دارد که شاید امروز با در 
متن قرار گرفتن بازار س��رمایه بیش از گذشته مورد 
توجه قرار گرفته اس��ت، به عنوان س��وال نخست به 
دلای��ل و ضرورت های عرضه محصولات فولادی در 

بورس کالا بپردازیم.
اقتصاد ایران در حوزه بازار فولاد با مشکل انحصار 
و محدودیت عرضه کننده مواجه اس��ت. وقتی بازار 
رقابتی باش��د، نباید برای آن شرط و شروط تعیین 
ک��رد و مولفه های رقابت را از بی��ن برد؛ اما بازیگران 
بازار فولاد در بالادست محدودند، در این صورت باید 
اب��زاری برای مدیریت قدرت انحصار وجود داش��ته 
باش��د. در حالتی که عرضه کنندگان محدود باشند 
اگر یکی از آنها از گردونه تولید یا عرضه خارج شود و 
یا تمایل به بهم زدن نظم بازار و قیمت سازی داشته 
باش��د به راحتی بازار بهم می ری��زد؛ در این صورت 
حاکمیت باید نقص ب��ازار را برطرف کند. باید دقت 
کرد برای ایفای نقش تنظیم گری توس��ط دولت به 
چه چیزی نیاز داریم؛ مشخصا پاسخ آن »اطلاعات« 

است.
اما معضل دیگر ب��ازار فولاد، نبود اطلاعات دقیق 
اس��ت. س��اده ترین اطلاعات مثل می��زان تولید و 
ی��ا صادرات ش��رکت ها هم در دس��ترس نیس��ت و 
اغلب آمارها برآوردی یا حداکثر خوداظهاریس��ت. 
بورس های کالایی بهترین بستر برای تولید بهنگام 
اطلاعات تجاری هستند، شاید به جرئت بشود گفت 
ک��ه مهم ترین انگی��زه حاکمیتی ارج��اع معاملات 

برخی کالاها به بورس همین عامل است.
آیادسترسیبهاطلاعاتدرمرحلهقبلاز�

عرضه،یعنیدیتایمیزانتولیدشرکتهای
خریدارفولادوجوددارد؟

در این زمینه س��امانه بهین ی��اب وزارت صنعت، 
معدن وتجارت باید این کار را انجام دهد اما نواقصی 
دارد. این سامانه در گروه پتروشیمی فعال تر بوده و 
در بازار فولاد ضعیف است. ما به صورت سیستمی به 
بهین یاب متصلیم در حوزه پتروشیمی، در مواردی 
که تایید صلاحیت خریدار نیاز است وزارت صنعت 
این تاییدیه ها را در سیس��تم اع��لام می کند اما در 
بازار فولاد حتی این تاییدیه ها هم به صورت دستی 
و از طری��ق فکس تایید انجام می ش��ود، حالا دیگر 
اطلاعات تولید که بماند که دسترس��ی به آنها وجود 

ندارد.
در صنعت پتروشیمی شفافیت بسیار بیشتر است 
و بر پایه س��امانه های اطلاعاتی وزارت نفت تولید و 
فروش شرکت ها به دقت معلوم است امیدواریم این 
ش��فافیت در ح��وزه فولاد نیز برقرار ش��ود تا امکان 

ساماندهی این بازار فراهم شود.
آی�ادرش�رکتهایپاییندس�تیهمبه�

همینشکلانحصاروجوددارد؟
به طور معمول در زنجیره تولید از بالا به پایین که 
حرکت می کنیم انحص��ار کاهش می یابد، به عنوان 

مثال در تولید ش��مش چند شرکت اول تقریبا همه 
بازار هس��تند؛ اما وقتی به میلگرد می رس��یم تعداد 
ش��رکت ها به نزدیک صد ش��رکت می رس��د البته 
انحصار به معنای یک نفر بودن نیس��ت بلکه بیشتر 
بحث موثر بودن است. مثلا وقتی در یک بازار چهل و 
یک شرکت داشته باشیم که یک شرکت ۸۰ درصد 
بازار را در اختیار داش��ته باشد و ۴۰ شرکت دیگر نیز 
۲۰ درصد مابقی را، ش��اخص های سنجش انحصار 
می گوید باز انحصار ش��دیدی حاکم است البته اگر 
قرار باش��د یک کالایی مدیریت ش��ود باید علاوه بر 
ظرفیت تولید، میزان نیاز داخلی و مصرف نیز احصا 

شده باشد.
درش�یوهنامهابلاغیفولاد،تاکیدش�ده�

کلزنجی�رهفولاددربورسکالاعرضهش�ود.
اینفرآینددرراستایشفافسازیاست؟

سیاس��ت گذاران ب��رای مدیری��ت ب��ازار نهایی 
محصولات و رس��یدن کالا به نرخ مناس��ب به دست 
مصرف کننده نهایی به این نتیجه رس��یدند که تمام 
زنجی��ره تولی��د در ب��ورس کالا عرضه ش��ود. امروز 
محصولات میانی زنجیره فولاد در بورس کالا عرضه 
می ش��ود؛ اگر کل زنجیره در بورس کالا عرضه شود، 
قطعا دس��تاورد آن، شفافیت در زنجیره تولید است. 
البته این اتفاق جدیدی نیس��ت و در مصوبات قبلی 

نیز تاکید شده بود و نیاز به مصوبه جدید نداشت.
یک بحث مهمی که وجود دارد این اس��ت که خود 
فولاد از رانت مواد اولیه و س��وخت و انرژی ارزان نرخ 
استفاده می کند اما در مقابل قیمت گذاری براساس 
نرخ صادرات اس��ت. این تناقض چگونه توضیح داده 
می شود؟ به عبارت ساده تر چرا تغییرات نرخ جهانی 
بای��د در ن��رخ داخلی اقلامی مثل ف��ولاد که از رانت 

انرژی بهره مند می شوند، نمود داشته باشد.
آنچه شما می گویید اش��اره به نرخ تمام شده کالا 
اس��ت اما در بازار ای��ن موضوع وقت��ی اهمیت دارد 
که کل نیاز بازار تامین ش��ود و کالا تجارت پذیر هم 
نباش��د. به همین خاطر این نحوه تعیین نرخ بیشتر 
در خدم��ات معنی می دهد مثلا چرا ما اجازه واردات 
محص��ولات غذایی را در مواقعی از س��ال نمی دهیم 
چون در بازار مهم نیس��ت که نرخ کالای کشاورزی 
برای تولیدکننده چقدر اس��ت اگ��ر نیازش با کالای 
ارزان تر خارجی تامین شده باشد حاضر نیست نرخ 
تمام شده را به کشاورز بدهد و کشاورز ضرر می کند. 
فولاد هم یک کالای تجارت پذیر است و نرخ این کالا 
از ارزش فروش آن به دس��ت می آید و درحال حاضر 
قیمت��ی که بازار ب��رای ای��ن کالا پرداخت می کند، 
بر اس��اس نرخ صادراتی آن اس��ت. چون خریدار به 
راحتی آن را ص��ادر می کند و معادل نرخ جهانی آن 

پول دریافت می  کند.
ح��الا تص��ور کنید فروش��نده ن��رخ کالا را خیلی 
ارزان تر از ارزش تجاری آن قرار دهد اما در بازار افراد 
زیادی هس��تند که حاضرند بابت آن پول بیش��تری 
بدهن��د و بعد حتی مانند آنچ��ه در مورد میلگرد رخ 
داد آن��را قیچی کنند و به عن��وان آهن قراضه صادر 
کنن��د این یعنی ن��رخ در بازار آن قیمتی اس��ت که 
صادر کننده حاضر اس��ت بخرد. تازه این وقتی است 
که کمب��ود در بازار به وجود نیای��د که اگر کمبودی 
باشد قیمت، با ارزش کالای وارداتی تعیین می شود. 
چون خریدار این کالا را نخرد باید برود با نرخ جهانی 
وارد کن��د به علاوه هزینه های انتقال و گمرک را باید 

در این بخش لحاظ کرد.
یعنیواقعاباکش�فن�رخآزاددربورس،�

دلالیازبینرفتهاست؟
ام��روز تفاوت مثلا در نرخ محصولات ش��یمیایی، 
بین بازار آزاد و بورس کالا ۵ درصد اس��ت. اگر شما از 
بورس کالا، یک کالای��ی را دریافت کنید با توجه به 
هزینه تقس��یم و هزینه معامله وقتی بخواهید همان 
کالا را در بازار آزاد بفروش��ید ض��رر می کنید. بر این 
اس��اس امروز کار دلالی در حوزه ش��یمیایی صرفه 
ندارد؛ ای��ن فرآیند به دلیل کنار رفتن قیمت گذاری 
دس��توری و کاهش مداخلات است. دلالی زمانی به 
صرفه اس��ت که اختلاف نرخ بین ب��ورس و بازار آزاد 
زیاد ش��ود. عام��ل این اختلاف بیش��تر از هر چیزی 

دخالت در قیمتهاست.
زمانی که قیمت گذاری دس��توری در پتروشیمی 

رواج داش��ت، ع��ده زیادی مج��وز واح��د تولیدی 
پلاس��تیکی گرفتند تا فقط مواد را در بازار بفروشند 
خوش��بختانه ب��ا تش��کیل کمیته تخصص��ی بازار 
پتروش��یمی و کنار رفتن سایه قیمت های دستوری 
در حوزه پتروش��یمی ش��رایط بازار مطلوب ش��ده و 
آرام��ش در عمده کالاها مش��اهده می ش��ود. در آن 
بازار، کالاهایی که مش��کل دارند و تفاوت قیمتی در 
آنها دیده می ش��ود اغلب کمبود تولید دارند. حالا یا 

دائمی یا موقت.
نه�ادتصمیمگیردرح�وزهقیمتگذاری�

کالاهادربورسکالا،شورایعالیبورساست
یاوزارتصنعت؟

در بازار س��ه عنصر قیمت، عرض��ه و تقاضا وجود 
دارد ک��ه ه��ر یک متولی خ��ود را دارد. ب��رای مثال 
متولی عرضه کالا در تالار پتروش��یمی، شرکت ملی 
پتروش��یمی اس��ت که باید برنامه ریزی برای ایجاد 
تعادل در عرضه داشته باشد و اگر عرضه یک شرکت 
کم ش��ود بورس کالا از این شرکت پیگیری می  کند. 
متول��ی تقاضا ه��م وزارت صنعت، مع��دن وتجارت 
اس��ت لذا اگر در تقاضا اتف��اق مخربی مثل تقاضای 
کاذب ناش��ی از احتکار یا تفاوت نرخ ارز اتفاق بیفتد 
م��ا با وزارت صنعت، معدن وتجارت موضوع را دنبال 
می کنی��م. اما بورس کالا بس��تر معامله و قاعده گذار 
نرخ اس��ت. وقتی یک دس��تگاه روی نرخ ورود کند 
ما مخالفت می کنیم چون بورس قاعده گذار اس��ت. 
بر اس��اس م��اده ۱۸ قانون توس��عه ابزاره��ای مالی 
جدید، کالایی که در بورس کالا عرضه شد از شمول 
قیمت گذاری دس��توری خارج می ش��ود. اینجا یک 
ال��زام حقوقی وجود دارد و کس��ی نمی تواند چنین 

دستوری به ما بدهد.
پسدرس�نواتگذشتهبهچهعلتشاهد�

قیمتگذاریدستوریدربس�یاریازاقلامو
کالاهاباوجودعرضهدربورسکالابودیم؟

در س��ال ۱۳۹۷ به دلیل تک نرخی شدن و اعمال 
نرخ ۴۲۰۰ تومان��ی یک بحران عرضه و تقاضا ایجاد 
ش��د. در آن بحران تقاضای بالا، سیاس��ت گذاران به 
این نتیجه رسیدند که بازار باید محدود شود که این 

موضوع با بسیاری از قوانین زاویه داشت.
مثلا در آن زمان کل پریفرم های بطری بازار عراق 
و افغانس��تان از ایران تامین می شد و لذا کل کالایی 
که با ارز دستوری راهی بازار شده بود سر از بازارهای 
همسایه درمی آورد. لذا نرخ بازار داخلی بسیار بالاتر 
از نرخ مواد اولیه فروخته ش��ده پتروش��یمی ها بود. 
ه��م قیمت گذاری و هم ایج��اد ممنوعیت روی این 
ص��ادرات کالاها هم برخلاف قوانی��ن بود. لذا در آن 
مقطع یک مصوبه  ای از ش��ورای هماهنگی سران قوا 
به تمامی دس��تگاه های اجرایی ابلاغ ش��د که هیچ 
دس��تگاهی حق تغییر قیمت ها را ندارد مگر با مجوز 
س��تاد تنظیم ب��ازار؛ و اختیاراتی هم ب��رای محدود 
کردن صادرات به وزارت صنعت، معدن وتجارت داده 
شد. مصوبه های ش��ورای عالی هماهنگی اقتصادی 
سران قوا که با استفاده از اختیارات رهبری می تواند 
برای مدتی در شرایط اضطراری اجرای برخی قونین 
را متوق��ف کند برای مدیریت دوران بحران اس��ت و 
کوتاه مدت یعنی دائمی و جایگزین قانون نیست؛ به 
این ترتیب مصوبه مذکور برای س��ال ۹۷ صادر شد و 
در سال ۹۸ هم با این استدلال که هنوز بحران تقاضا 
تمام نشده است پس برای یک سال دیگر هم فرآیند 
تمدید شد و به این ترتیب شاهد دو سال دخالت های 

قیمتی با مجوزهای اضطراری در بورس بودیم.
درس�ال99چ�هاتفاقیافت�ادکهبورس�

کالابهوظیفهاصلیخ�ودیعنیقاعدهگذاری
قیمتیبازگشت؟

در س��ال ۹۹ مجوز س��ران قوا به ستاد تنظیم بازار 
تمدید نش��د و این س��تاد به صورت قانونی نمی تواند 
در فرآیند قیمت گذاری دخالتی داشته باشد؛ حتی 
دوماه اول هم که موضوع در شورای عالی هماهنگی 
س��ران قوا در دست بررسی بود حسب نظر نهاد ناظر 
با س��تاد تنظیم بازار همکاری شد اما با قطعی شدن 
ع��دم تایید این مجوز ما هم دیگ��ر اجازه مداخله در 
قیمت ه��ا را نمی توانس��تیم بدهی��م و باید از حقوق 
قانونی سهامداران ش��رکت های عرضه کننده دفاع 

قانونی می کردیم.

امروزرابطهب�ورسکالاووزارتصنعت،�
معدنوتجارتوش�رکتملیپتروشیمیبه

چهصورتاست؟
در ای��ن حوزه ش��رایط بازار پتروش��یمی و فولاد 
متفاوت اس��ت. در فولاد حت��ی در کالاهای ملزم به 
عرض��ه هم بی��ش از نیمی از معام��لات در خارج از 
بورس انجام می ش��ود اما در محصولات پتروشیمی 
این نس��بت در حدود ۹۵درصد اس��ت. لذا در حوزه 
فولاد هم آم��ار معاملات، هم روند تنظیم مقررات و 

هم قیمتها با اخلال مواجهند.
م��ا در ب��ورس کالا گ��زارش عرض��ه و تقاض��ای 
محص��ولات را هم مکتوب و هفتگی و هم به صورت 
سیستمی و آنلاین به وزارت صنعت، معدن وتجارت 
ارائ��ه می کنیم و به ش��رکت ملی پتروش��یمی هم 
گ��زارش مکت��وب هفتگی می دهیم.ش��رکت ملی 
پتروش��یمی تمام موارد را بررسی می کند و گزارش 
فنی می دهد که کدام ش��رکت ها ب��ه دلایل موجه 
)مث��ل افت یا تغیی��ر خط تولید یا تعه��دات قبلی( 
عرضه نداشته اند و کدام موارد فاقد دلایل فنی بوده، 
اما در مورد فولاد به این شکل نیست و پاسخی داده 

نمی شود تا زمانی که به یک بحران تبدیل شود.
به خ��لاف پتروش��یمی، تولی��د فولاد در کش��ور 
بس��یار بیشتر از تقاضای آن اس��ت و تعدد کالاهای 
آن هم بس��یار کمتر اس��ت لذا مدیریت بازار آن باید 
بسیار ساده تر باش��د اما فولادی ها در بورس عرضه 
کاملی ندارند که اگر این عرضه انجام شود قطعا نرخ 

متعادل خواهد شد.
نکته در این است که در فولاد همه چیز با رایزنی، 
جلس��ات غیرکارشناس��ی و تصمیم��ات مدی��ران 
سیاسی تعیین می شود اما در پتروشیمی کمیته ای 
تخصص��ی با مش��ارکت نمایندگان دس��تگاههای 
ذیرب��ط و صنایع مرتبط اداره ب��ازار را برعهده دارد 
لذا علیرغم وجود مشکلات ولی شرایط تنظیم بازار 
پتروشیمی اصلا قابل مقایسه با اغتشاش بازار فولاد 

نیست.
درجلس�هباوزیرصنعت،معدنوتجارت�

چهگذشت؟
 در جلس��ه ای که با وزارت صنعت، معدن وتجارت 
در خصوص قیمت گذاری فولاد که ش��ما هم حضور 
داش��تید اختلاف نظرهایی مطرح شد، در آن جلسه 

که به شما گفتند، بروید، چه گذشت؟
البته اختلاف در آن جلسه آنقدرها هم جدی نبود 
ش��اید اگر اصرار وزارت صنع��ت، معدن وتجارت بر 
پخش فیلمهای جلس��ه در صداو سیما نبود اینقدر 
التهاب ایجاد نمی کرد. آقای وزیر در آن جلس��ه دو 
حرف داشتند اول اینکه دولت اختیار تام برای تغییر 
شیوه نامه اش را به ما داده که من همانجا چک کردم 
و تایید نشد و دو اینکه می گفتند ما به صنعت فولاد 
رانت سنگینی دادیم اما برنامه توسعه آن کجاست؟ 
به نظر بنده این دغدغه درس��تی اس��ت اما راه پس 
گرفتن این رانت اخلال در قیمت گذاری نیست. اگر 
رانت به ش��رکت بالادستی داده شود و بعد بخواهیم 
با قیمت  گذاری آن را به مصرف کننده برسانیم سود 
از بخش تولید مستقیما به جیب عوامل غیرتولیدی 
می رس��د. در واقع رانت پس گرفته نمی شود بلکه به 
افراد دیگری رس��یده که نقشی در تولید نداشته اند 
و ای��ن رانت در نهایت به »س��لطان ها« می رس��د و 
این طور اس��ت که یک ش��رکت حمل ونقل فولادی 
بعد از چند س��ال توزیع حواله های دولتی می تواند 

به یکی از بزرگترین فعالان این حوزه تبدیل شود.
در ح��وزه صنایع پتروش��یمی هم یک زمانی یک 
میلیارد دلار رانت قیمتی وجود داشت که باعث شد 
این سلاطین بازار پتروشیمی ایجاد بشوند. اما فقط 

اندکی از ان رانت به تولید می رسید.
در آن جلس��ه اع��لام ک��ردم که دول��ت همچین 
مج��وزی نداده و ما هم نمی توانیم خارج از مصوبات 
سازمان بورس عمل کنیم؛ البته راهنمایی هم کردم 
ک��ه نظ��رات وزارت صنعت، معدن وتج��ارت اگر از 
کانال قانونی و کارشناس��ی آن یعنی ش��ورای عالی 
بورس بگ��ذرد برای ما لازم الاجرا می ش��ود لذا این 
نظرات برای این ش��ورا ارس��ال بش��ود تا در صورت 
تایید م��ا بتوانیم انج��ام بدهیم ای��ن چالش اصلی 

جلسه مذکور بود.

 ب��ا ای��ن اوصاف و طب��ق اخبار مس��تنند مصوبه 
شورای هماهنگی س��ران قوا در خصوص اختیارات 
س��تاد تنظیم بازار تمدید نشده است و ستاد تنظیم 

بازار مجوزی برای قیمت گذاری ندارد.
اگ��ر در ب��ورس قاع��ده ای ب��رای قیمت گذاری 
می گذاریم معم��ولا اعلام محدوده مجازی اس��ت 
که مبنای کارشناس��ی دارد مثلا اینکه نرخ یک کالا 
در تابل��و حداکثر می توان��د ۹۵درصد نرخ جهانی با 
ارز نیمایی باش��د بر این اساس است که نرخ فروش 
صادرات��ی، منهای هزینه های حمل از انبار کارخانه 
تا عرش��ه کش��تی آن در همین حدود اس��ت. یعنی 
عرضه کنن��ده صادر بکند هم کمی بیش��تری از این 
نرخ دس��تش را می گیرد. البته بمان��د که با قوانین 
فعلی اگر عرضه کنن��ده صادر کند مالیات نمی دهد 
ول��ی اگر به صنایع داخلی بدهد باید مالیات بدهد و 
ای��ن مالیات برای یک صنعتی ک��ه به ادعای وزارت 
صنعت رانت می گیرد عدد بزرگی هم هس��ت یعنی 
قوانین را طوری تنظیم کرده ایم که به عرضه کننده 
می گوییم به داخل نده اما بعدا اجبارش میکنیم که 

صادرات نکند.
از نظ��ر حقوقی حرف همان اس��ت که گفتم اما از 
نظر کارشناس��ی ما می گوییم مبنای این درصدها 
چیست؟ موضوعی که وجود دارد این است که ستاد 
تنظیم ب��ازار آن زمانی هم که مجوز داش��ت اجازه 
قبول یا رد پیش��نهادهای کارشناسی دستگاه ها را 
داشت نه اینکه مجوز محاسبه و تعیین نرخ را داشته 

باشد.
ش��یوه نامه ف��ولاد ه��م هرچن��د ب��ا اجم��اع 
تولیدکنن��دگان و مصرف کنن��دگان و نهاده��ای 
حاکمیتی و از کانال س��ازمان ناظر بورس ابلاغ شد 
اما اشکالات جدی در آن وجود داشت که مهم ترین 
آن اب��لاغ نرخ پایه ۸۰ درص��د CIS و الزام به ابطال 
قرارداده��ا یک م��اه بعد از معامله بود. س��ایر موارد 
آن ه��م تکرار مصوبات قبلی ب��ود و چیز چندانی به 
مصوبات قبلی اضافه نکرد. اما همین مصوبه هم پس 
از اندکی از ابلاغ باز توس��ط مهم ترین تدوین کننده 
آن مورد خدش��ه قرار گرفته بود و دوس��تان وزارت 
صنعت، معدن وتجارت انتظار داش��تند که مصوبه 
کتبا ابلاغ شده از دولت و نهاد ناظر را با ابلاغ شفاهی 

تغییر دهند.
باای�نتوصیفاتیکهش�ماداش�تیداگر�

بخواهیمصریحسؤالبپرسیم،آیااختلافها
برسرکاهش10درصدینرخاست؟

در واق��ع چالش اصلی بر س��ر اصل قیمت گذاری 
اس��ت. در اینجا باید یک نکته مهمی عرض کنم. در 
آبان ماه قبل از ابلاغ ش��یوه نامه به دلیل کاهش نرخ 
ارز، تقاض��ا در بازار افت قابل توجهی کرد. لذا بر پایه 
مقررات بورس باید قیمت ها کاهش پیدا می کرد. یا 
به عبارت دیگر چون نرخ بالا بود، مش��تری برای آن 
وجود نداش��ته و بورس کالا به عنوان نهاد تنظیم گر 
خودش وارد ش��د. در واقع زمانی که شیوه نامه فولاد 
ابلاغ ش��د نرخ روی تابلو همان فرمول مصوبه بود اما 
اش��کال این است که اگر رکود عمیق تر شود یا رونق 
ب��ه بازار برگردد چطور می ش��ود این فرمول ابلاغی 
را حف��ظ کرد اعتقاد ما این اس��ت که نباید یک نرخ 
دائمی برای نرخ پایه تعیین ش��ود اما به هر حال این 

ابلاغیه اجرا شد. 
اما تا ارز روند افزایش��ی گرف��ت و دوباره تقاضا در 
بازار زیاد شد و به همراه آن نرخ های جهانی نیز رشد 
داش��ت دوباره بحث کاهش مج��دد نرخ پایه مطرح 
شد که توجیهی نداشت و مخالف مصوبه هم بود لذا 

با این موضوع مخالفت کردیم.
درپایاناگرنکتهایباقیماندهبفرمایید.�

دو نکت��ه قابل تأکید اس��ت؛ اولا جنس مش��کل 
بازار فولاد نبود نهاد سیاس��ت گذار مس��تقل بخشی 
و ضمانت اجرایی نداشتن مصوبات است اما دوستان 
در نهادهای بالاتر حاکمیتی بیشتر وقت شان را روی 
تنظی��م مقررات جدی��د می گذارند که این اش��تباه 
اس��ت. ثانیا ستاد تنظیم بازار یک نهاد فرادستگاهی 
و هماهنگ کننده است که جایگاهش باید در دولت 
باش��د اما الان به یک کمیته ذیل وزارتی تبدیل شده 
ک��ه ش��کل تصمیم گیری های آن را کاملا بخش��ی 

می کند و لازم است که این جایگاه اصلاح شود.

انحصار در زنجیره فولاد

 تولید محصولی
 منحصر به فرد در فولاد تاراز

مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال و 
بختیاری با اشاره به اینکه شرکت فولاد تاراز موفق 
ب��ه تولید یک محص��ول منحصربه ف��رد و نوآورانه 
ش��ده است، گفت: این محصول می تواند جایگزین 
ورق گالوانیزه در لوازم خانگی، صنایع ساختمانی، 

پوشش سقف و دیواره ها باشد.
به گ��زارش ایس��نا، س��عید رش��یدی در جمع 
خبرنگاران چهارمحال و بختیاری با اشاره به اینکه 
ظرفیت تولید ورق گالوانیزه در شرکت فولاد تاراز 
۲۶۰ هزار تن در س��ال است، اظهار کرد: متاسفانه 
این واحد صنعتی به علت مش��کل تامین مواداولیه 
بیش از ۵۵ درصد نمی تواند ظرفیت تولید داش��ته 
باش��د، درحال حاضر ظرفیت تولی��د این واحد در 

سال گذشته ۱۵۰ هزار تن بوده است.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال و 
بختیاری افزود: در تلاش هس��تیم به شرط تامین 
مواد اولیه ظرفیت تولید ورق در این واحد تولیدی 
را به ۱۸۰ هزار تن تا پایان س��ال برس��انیم، کلاف 

سرد مهم ترین ماده اولیه این واحد است.
وی با اشاره به اینکه شرکت فولاد تاراز موفق به 
تولید یک محصول منحصربه فرد و نوآورانه ش��ده 
است، عنوان کرد: این محصول ورق گالوانیزه رنگی 
با پوش��ش نهایی )TOC( است که با نام تجاری 
گالوا تاراز در بازار عرضه می شود، درحال حاضر در 

حال بازاریابی برای این محصول هستیم.
رش��یدی افزود: این محصول می تواند جایگزین 
ورق گالوانیزه در لوازم خانگی، صنایع ساختمانی، 
پوشش سقف و دیواره ها باشد، این محصول بیش 
از پن��ج براب��ر مقاومت در برابر ش��وره زدگی که از 
عیوب رایج ورق گالوانیزه اس��ت را دارد، همچنین 

این محصول لکه پذیری ندارد.
مدیرعامل ش��رکت ف��ولاد ت��اراز چهارمحال و 
بختیاری خاطرنشان کرد: پیش بینی می شود تولید 
این محصول »گالوا ت��اراز« ۳ تا ۵ هزار تن در ماه 

باشد و در بازار ایران جای خود را باز کند.

 افزایش ظرفیت برق 
فولاد خوزستان

۲ دس��تگاه از ۴ ترانس��فورماتور پس��ت مقسم 
 ۴۰۰/۲۳۰کیلو ولت آرنا وارد س��ایت پروژه فولاد 

خوزستان شد.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی فولاد خوزس��تان، 
ص��ادق طاه��ری مدی��ر پروژه ه��ای ب��رق گفت: 
یک��ی از گلوگاه ه��ای اصل��ی احداث پس��ت برق 
مقس��م ۴۰۰آرنا، تهیه و حم��ل ترانس های بزرگ 
۳۱۵مگاول��ت آمپری آن بود که ب��ا یاری خداوند 
و پیگیری تمامی دست اندرکاران پروژه در نهایت، 
۲دستگاه از ۴ دس��تگاه ترانس آن ۱۷ دی ماه ۹۹ 

وارد سایت پروژه فولاد خوزستان شد.
وی اف��زود: با توجه به برنامه ریزی های پیش��ین 
و احداث زیربناهای مرب��وط به ترانس های قدرت 
ب��ه زودی در محل نهایی خود نصب خواهند ش��د. 
همچنین در روزهای آینده دو دس��تگاه دیگر نیز 

وارد سایت خواهند شد.
گفتنی اس��ت، ترانس های یادش��ده به وس��یله 
تولید کنن��ده داخل��ی )ش��رکت ایران ترانس��فو( 
خری��داری و بع��د از انجام تس��ت های کارخانه ای 
و حم��ل تجهی��زات جانب��ی آماده س��ازی تمامی 
تجهیزات پس��ت و راه اندازی، سال ها تامین کننده 
اصلی برق ش��رکت فولاد خواهند بود. این گزارش 
حاکی است، این پروژه با سرمایه گذاری بیش از هزار 
میلیارد تومان، ظرفیت شبکه برق فولادخوزستان 
را ب��ه میزان ۶۵۰ مگاوات خواهد رس��اند و اعمال 
محدودیت های برق ش��رکت در فصل های گرم که 
س��ال ها است باعث کاهش تولید می شود را تا حد 
قابل توجهی برطرف خواهند س��اخت. همچنین با 
انتقال ش��بکه برق شرکت از شبکه ۲۳۰ به شبکه 
۴۰۰ کیلو ولت سراس��ری باع��ث افزایش پایداری 
برق فولاد از یک س��و و آزادس��ازی ظرفیت شبکه 
برق ۲۳۰ در پست های بالادستی، موجب افزایش 
ظرفیت آن ش��بکه ب��رای مصارف دیگر اس��تان و 
منطق��ه خواهد ش��د. مدیر پروژه ه��ای برق فولاد 
خوزس��تان در پایان خاطر نش��ان کرد: بر اس��اس 
برنامه ری��زی ص��ورت گرفته در س��ال ۱۴۰۰ این 

پست آماده بهره برداری خواهد شد.

اخبار

گفت وگو
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ب��ا افزای��ش تولی��د خودروه��ای الکتریکی و 
گس��ترش انرژی های پاک همانن��د توربین های 
ب��ادی، کالاهای��ی مانن��د فل��ز م��س از اهمیت 
بیش��تری برخوردار ش��ده اند و پیش بینی شده 
است که مس، شاهد افزایش ۱۰ برابری مصرف 

تا سال ۲۰۵۰ باشد.
زامبی��ا بع��د از جمه��وری دموکراتیک کنگو، 
دومین تولید کننده بزرگ آفریقا در مس اس��ت، 
ام��ا در مورد آن تاکنون صحبتی نش��ده اس��ت. 
ب��ا توجه به اینک��ه صنعت مس ب��ا رونق تولید 
وس��ایل نقلیه الکتریکی )EV( آینده درخشانی 
خواهد داش��ت، فرصت های بهره برداری از مس 
در کش��ورهایی مانند زامبیا از اهمیت بیشتری 

برخوردار خواهد شد.
در سال ۲۰۰۰، یک ش��رکت استخراج به نام 
Chillerton Group ب��ا 4 مجوز اس��تخراج 
بزرگ برای پوشش دادن سایت های موجود مس 
در زامبیا اهدا شد. و این شرکت معدنی با دولت 

جمهوری زامبیا توافقنامه توسعه منعقد کرد.
به گزارش »روزگار مع��دن«، در همین رابطه 
کاران راث��ی، مدیر هیات مدیره ش��رکت معدن 
Chillerton Group، درب��اره صنع��ت مس 
در زامبی��ا صحب��ت می کند؛ در ادامه مش��روح 
گ��زارش از وضعی��ت صنعت م��س در زامبیا و 
 آینده ای که برای این بخش در نظر گرفته ش��ده 

می خوانید: 
صنع�تم�سدرحالحاض�ردرزامبیا�

چگونهاست؟
صنع��ت مس زامبی��ا باوجود س��ال ها کاهش 
نرخ مس، به ویژه در توس��عه زیرساخت ها برای 
حمای��ت از بخ��ش، به ط��ور مداوم نش��انه های 
خوبی از رشد را نش��ان می دهد.زامبیا به عنوان 
بزرگتری��ن تولید کنن��ده ب��ازار آزاد در این قاره 
مکانی خارق العاده برای انجام تجارت اس��ت. با 
توجه به نرخ مس در بالاترین س��طح در 8 سال 
گذشته، تولیدکنندگان شروع به جست وجو برای 
تکمی��ل موجودی منابع خ��ود کرده اند. مس در 
دهه آینده همچنان به عنوان یک نقش محوری 
در ثروت های کش��ور بازی می کند. بنابراین، ما 
در زمینه تأمین دارایی های مس بسیار صعودی 

بوده ای��م. چیلرت��ون کاملا معتقد اس��ت که این 
صنعت می تواند کشور را به روزهای روشن تری 
سوق دهد و مقصد جذابی را برای سرمایه گذاران 
ثابت کن��د. من درحال حاضر انتظار دارم یکی از 
معدود شرکت های اس��تخراج معدن باشد که از 

یک نیروگاه مس سرمایه گذاری می کنند.
انرژیه�ایتجدیدپذیرچ�هکمکیبه�

آیندهصنعتمسخواهدکرد؟
تقاض��ا ب��رای م��س درح��ال افزایش اس��ت. 
تخمین زده می ش��ود که طی دو دهه مصرف آن 
۵۰درصد افزایش یابد. بانک جهانی خاطرنش��ان 
می کند که حرکت به س��مت آینده با کربن کم 
می تواند به این معنی باش��د ک��ه مس، همراه با 
س��ایر فلزات گرانبها، ش��اهد افزایش ۱۰ برابری 
مصرف تا س��ال ۲۰۵۰ باشد. این تغییر تاریخی 
در رفتار مصرف کننده است که تاب آوری عمیق 
در بازار را تضمین می کند. افزایش شهابی تسلا 
و به دنبال آن یک رقابت در میان تولید کنندگان 
غ��ول پیکر خودرو به س��مت الکتریکی س��ازی 
خط��وط تولید خود، تضمی��ن می کند که تقاضا 
همچن��ان قوی و ثابت باق��ی بماند. البته، انتقال 

به س��مت انرژی س��بز فرات��ر از اتومبیل هایی 
اس��ت که در آینده در جاده ه��ای آینده به نظر 
می رسند. به گفته مک کینزی، ۷۳درصد تولید 
برق جهانی تا سال ۲۰۵۰ از طریق منابع انرژی 
تجدیدپذیر تأمین می شود. با میانگین شش تن 
مس در هر توربین بادی، شاهد مصارف صنعتی 
روش��نی هس��تیم که پروژه های بزرگ دولتی و 
خصوصی آنها را پش��تیبانی می کن��د. انتقال به 
اش��کال پایدارتر انرژی بر پایه بنیادی از مس بنا 
خواهد شد که تقاضا برای آن به سرعت در حال 
افزایش است زیرا کش��ورهای بیشتری در حال 
اتخاذ سیاس��ت هایی با هدف دستیابی به اقتصاد 
خالص صفر تا اواسط قرن حاضر هستند. نیاز به 
مس یک امر مهم و مطمئن به نظر می رس��د. با 
نگاهی به نرخ امروز مس، به نظر می رسد بازارها 

موافق هستند.
دربارهش�رکتخودبگوییددرچهنوع�

پروژههاییشرکتدارید؟
پروژه ه��ای ما در قلب حوض��ه کاتانگا، مجاور 
معدن مس Konkola واقع شده است، و دارای 
ی��ک منبع خارق العاده از مس و کبالت اس��ت. 

این پ��روژه از تمام زیرس��اخت های مورد نیاز - 
راه آه��ن، ج��اده، برق و آب - برای تس��ریع در 
یک برنامه توس��عه قوی برخوردار است.ما منابع 
خود را با هدف توس��عه دارایی به روشی پایدار و 
خنثی از کربن توس��عه داده ایم. درحال حاضر ما 
پ��روژه باطله کم هزینه خ��ود را به مرحله تولید 
می رس��انیم و برنامه های توسعه مداوم برای یک 
معدن روباز و زیرزمینی بزرگ داریم. ما در تلاش 
هستیم تا سال ۲۰۲4 تولید را به حدود ۵۰ هزار 
تن در سال برسانیم.ما درحال حاضر بر روی یک 
آزمایش��ی دیجیتالی س��ازی منابع کار می کنیم، 
این کلید تحول ما خواهد بود. اگرچه در مراحل 
اولیه هستیم، اما ما همچنان اطمینان داریم که 
متنوع سازی فناوری، تحولی بسیار ضروری را در 

بخش معدن ایجاد خواهد کرد.
درچگون�ه� را کرون�ا وی�روس تأثی�ر

مدیریتکردید؟
تأثی��ر وی��روس کرونا در بخش مع��دن مانند 
بس��یاری از صنایع دیگر بوده است. با این حال، 
انعطاف پذیری نشان داده شده توسط شرکت ها و 
اپراتورها باید تحسین شود. راه اندازی سایت هایی 

با اقدامات فاصله اجتماعی کار س��اده ای نیست. 
خوشبختانه بیش��تر معادن به خوبی عمل کرده 
و از ناب��ودی تولید به علت ویروس کرونا در امان 
مانده ان��د. مطمئنا، این صنعت ب��ا اپیدمی های 
بهداش��تی بیگانه نیس��ت و این تجربه ارزش آن 
را نش��ان داده است. این صنعت باید به چگونگی 
پیاده س��ازی فاصله اجتماع��ی، PPE و آزمایش 
س��ریع برای تأثیر بس��یار افتخار کند. همچنین 
ثابت ش��ده اس��ت که حمای��ت ریش��ه دار بین 
اپراتورهای خصوصی و جوامع اطراف در شرایط 

بحرانی چگونه حیاتی است.
ب�رایرش�دصنع�تم�سزامبی�اچه�

مواردیموردنیازاست؟
من معتقدم که صنعت مس زامبیا باید تلاش 
کن��د تا به ص��ورت عمودی به س��مت بالا برود، 
یعنی ارزش افزوده و ش��روع به تولید محصولات 
مس / کبالت در کش��ور کند. ای��ن امر می تواند 
مزای��ای قابل توجه اجتماعی و اقتصادی را برای 

کشور فراهم کند.
چهچیزیدرحالحاضردربرابررش�د�

صنعتایستادهاست؟
همانط��ور که اش��اره ک��ردم، در صنعت مس 
زامبیا ظرفیت استفاده نشده بسیار زیادی وجود 
دارد، زی��را این کش��ور هنوز هم ت��ا حد زیادی 
کش��ف نشده باقی مانده اس��ت. اما اگر اپراتورها 
و س��رمایه گذارانی که آین��ده زامبیا را منحصر 
خود بدانن��د، هیچ یک از اینه��ا محقق نخواهد 
ش��د. بحران کووید-۱9 همچنین ممکن اس��ت 
این صنعت را وادار کند تا در زنجیره تأمین خود 
تجدید نظر کنداین می تواند تأثیر زیادی بر روی 
زنجیره تامین مس داش��ته باش��د. شفافیت باید 
در سطح گسترده ای افزایش یابد و انحصارطلبی 
توس��ط برخی از کش��ورها مس��ائل خاص خود 
را دارد. یک��ی از نتای��ج مثب��ت همه گیری اخیر 
تس��ریع در زمینه های زیست محیطی، اجتماعی 

و حاکمیت )ESG( است.
شرکت هایی مانند ش��رکت من دارای اهداف 
مش��خص و قابل توجه��ی ب��رای خنثی س��ازی 
کربن هس��تند. ما می فهمیم که فناوری چگونه 
می تواند در افزایش بهره وری نقش داش��ته باشد 
و معتقدیم که داشتن ESG نه تنها خوب است، 
بلکه در هدف هر کس��ب و کار موفق، به ویژه در 

بخش معدن مهم است.

آخرین گزارش��ات نش��ان می دهد شاید 
آمار کمتر از حد انتظار تولید س��نگ آهن 
و گندل��ه ش��رکت واله در ۳ ماه��ه پایانی 
سال گذشته به دلیل نزدیکی رکود فصلی 
 تا ح��دودی از ن��رخ س��نگ آهن حمایت 

کند.
به گ��زارش فولاد ای��ران، تقاضای بالای 
س��نگ آهن در س��طح جه��ان در ژانوی��ه 
و افزای��ش واردات آن و از طرف��ی تولی��د 
بالای فولاد خام و چ��دن در چین اعتماد 
 تج��ار ب��ه آین��ده ب��ازار را بیش��تر کرده

 است.
در  وال��ه  ش��رکت  س��نگ آهن  تولی��د 
س��ال ۲۰۲۰ ح��دود ۰.۵ درص��د اف��ت 
 س��الانه داش��ته ۳۰۰.4 میلی��ون تن ثبت 

شد. 
از طرفی این شرکت هدف تولید ۳۱۵تا 

۳۳۵ میلیون تنی س��نگ آهن برای س��ال 
۲۰۲۱ را حفظ کرده است. 

تولید گندله آن نیز س��ال گذش��ته افت 
۲9 درص��دی داش��ته ۲9.۷ میلی��ون تن 
ش��د در حالی که ه��دف اولیه تولید ۳۰تا 
۳۵میلیون تنی برای سال ۲۰۲۰ بود. اگر 
واله امس��ال هم به اه��داف تولیدی خود 
 نرسد نرخ س��نگ آهن رونق خوبی خواهد 

داشت.
قابل ذکر اس��ت بانک کردیت س��وئیس 
هفته گذش��ته پیش بینی نرخ س��نگ آهن 
ب��رای س��ال ۲۰۲۱ ت��ا ۲۰۲۲ را 4۰ت��ا 
۵۰درص��د ب��الا ب��رد و ب��رآورد ک��رده تا 
۲۰۲۲نرخ ب��الای ۱۰۰ دلار می ماند. برای 
امس��ال ۱۵۰دلار و سال ۲۰۲۲ نرخ ۱۲۰ 
دلار ه��ر تن خش��ک س��ی اف آر چین را 

برآورد کرده است.

می��زان تولی��د و ظرفیت م��س تصفیه 
ش��ده جهان ط��ی ۱۰ ماهه س��ال ۲۰۲۰ 
افزای��ش یاف��ت. نرخ جهانی م��س نیز در 
 ۷ ماه��ه اخی��ر، ۳4 درص��د افزایش یافته

 است.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی ایمیدرو، 
براس��اس تازه ترین گزارش گروه مطالعات 
بین الملل��ی مس )ICSG(، فعالان جهانی 
مس از ابت��دای ژانویه تا پای��ان ماه اکتبر 
۲۰۲۰، حدود ۲۰ میلیون و ۲9۱ هزار تن 

مس تصفیه شده تولید کردند.
این رقم در مدت مش��ابه س��ال ۲۰۱9 
می��لادی، ۱9 میلیون و 98۶ هزار تن بود 
که نش��ان دهن��ده افزای��ش ۱.۵ درصدی 

است.
درص�دی��� �۳ ح�دود� افزای�ش�

ظرفیت�تولید�مس�تصفیه�شده
ظرفیت تولید کارخانه های مس تصفیه 
 ۲۰۲۰ ماه��ه   ۱۰ در  جه��ان  در  ش��ده 
می��لادی، ۲4 میلیون و ۶۶۶ هزار تن بود. 
که در مقایس��ه با رقم مدت مش��ابه سال 
۲۰۱9 می��لادی )۲۳ میلیون و 9۵9 هزار 

تن(، حدود ۳ درصد افزایش یافت.
کاه�ش��4دهم�درصدی�تولید���

معادن�مس
فعالان معادن م��س جهان در ۱۰ ماهه 
سال ۲۰۲۰ میلادی، حدود ۱۶ میلیون و 
88۵ هزار تن ماده معدن��ی تولید کردند. 

ای��ن رق��م در مدت مش��ابه س��ال ۲۰۱9 
می��لادی، ۱۶ میلیون و 948 هزار تن بود 
 که حاکی از کاهش حدود 4 دهم درصدی 

تولید است.
از این می��زان، 9 میلی��ون و ۱۱۶ هزار 
تن مربوط ب��ه قاره »امری��کا«، ۳ میلیون 
و 4۳۶ ه��زار تن »آس��یا«، ی��ک میلیون 
و 94۳ ه��زار و 9۰۰ ت��ن »افریق��ا«، یک 
میلی��ون و ۵۶8 ه��زار و 4۰۰ تن »اروپا« 
 و 8۲۱ ه��زار تن مربوط به »اقیانوس��یه« 

بوده است.
افزای�ش��۱.۲درصدی�ظرفیت���

معادن�مس
در همی��ن مدت، ظرفی��ت معادن مس 
جه��ان به ۲۰ میلی��ون و 8۲9 ه��زار تن 
رس��ید که نس��بت به مدت مش��ابه سال 
 ۵۷۳ و  میلی��ون   ۲۰( می��لادی   ۲۰۱9
 هزار تن(، حاک��ی از افزایش ۱.۲ درصدی

 است.
افزای�ش�بیش�از��۲هزار�دلاری���

نرخ�جهانی�مس�در��۷ماهه�اخیر
بنا به این گ��زارش، نرخ جهانی مس در 
ماه »تیر« امسال حدود ۵9۵۰ دلار در تن 
بود که اکنون )۱9 بهمن( به حدود ۷98۳ 
دلار در تن رس��یده اس��ت که ب��ا افزایش 
۲۰۳۳ دلاری ط��ی ح��دود ۷ ماهه اخیر، 
حاکی از افزایش ۳4 درصدی نرخ مس در 

جهان است.

افزایش�خوش�بینی�به�بازار�سنگ�آهن�

افزایش��۱.5درصدی�تولید�مس�تصفیه�شده

تعرفه ضد دامپینگ کانادا 
برای واردات میلگرد

کانادا از اعمال تعرفه ضددامپینگ برای واردات 
میلگرد از ۷ کشور خبرداد.

ب��ه گ��زارش ایراس��ین، آژانس خدم��ات مرزی 
کانادا اع��لام کرد که از این پس واردات میلگرد از 
کش��ورهای الجزایر، مصر، ویتنام، ایتالیا، اندونزی، 
مال��زی و س��نگاپور ش��امل پرداخ��ت تعرفه ضد 

دامپینگ خواهد شد.
دلی��ل اتخاذ این تصمیم آن اس��ت ک��ه در ماه 
سپتامبر سال گذش��ته، تولید کنندگان داخلی در 
کانادا ش��کایت هایی را درباره دامپینگ میلگرد به 

دولت ارائه کردند.
در پی مطرح ش��دن این شکایت ها تحقیقاتی از 
س��وی نهادهای مربوطه آغاز شد و در نهایت اداره 
خدمات مرزی کان��ادا تصمیم به اعمال تعرفه ضد 

دامپینگ گرفت.
پدیده دامپینگ در خصوص محصولات فولادی 
مدتی اس��ت ک��ه در کش��ورهای مختل��ف انجام 
می ش��ود و برخ��ی از تولید کنندگان ب��رای آنکه 
بتوانند میزان فروش خود را بالا ببرند، محصولات 
خ��ود را به قیمت��ی پایین تر از ن��رخ واقعی آن به 

فروش می رسانند.

رشد ۳۵.۸ درصدی 
واردات نورد گرم به امریکا

واردات نورد گرم به ترکیه در ماه دس��امبر بیش 
از ۳۵ درصد رشد داشته است. به گزارش ایراسین، 
بر اس��اس آمار منتشر شده از سوی اداره بازرگانی 
امری��کا، این کش��ور در ماه دس��امبر ۱48 هزار و 
۳۵۶تن نورد گرم وارد کرده که ۳۵.8 درصد بیشتر 

از ماه نوامبر بوده است. 
میزان نورد گرم وارد ش��ده به امریکا در دسامبر 
۲۰۲۰ میلادی ۰.۲ کمتر از دسامبر ۲۰۱9میلادی 

بوده است.
از لح��اظ ارزش مالی نیز امریکا در ماه دس��امبر 
94 میلی��ون و ۳۰۰ هزار دلار نورد گرم وارد کرده 

است.
ارزش مال��ی نورد گرم وارد ش��ده ب��ه امریکا در 
دس��امبر ۲۰۱9 میلادی 8۱ میلیون و ۶۰۰ هزار 
دلار بود. عمده واردات نورد گرم به امریکا از کشور 

کانادا انجام می شود.

 اتحادیه اروپا 
مهم ترین بازار صادراتی 

نورد گرم ترکیه
کشورهای عضو اتحادیه اروپا مهم ترین بازار برای 

نورد گرم صادراتی از ترکیه هستند.
به گزارش ایراس��ین، در سال ۲۰۲۰ هر چند به 
موجب تنش های ایجاد شده میان ترکیه و اتحادیه 
اروپا و اقدام بروکس��ل در اعمال تعرفه های متعدد 
ب��رای واردات محصولات فولادی از ترکیه س��بب 
کاهش واردات این قبیل کالاها از ترکیه ش��د، اما 
با این وجود کشورهای عضو این اتحادیه همچنان 
مهم ترین بازار برای فولاد ترکیه به ویژه نورد گرم 

آن هستند.
بر اساس آمار منتشر شده از سوی اتحادیه اروپا، 
در میان کش��ورهای عضو اتحادیه اروپا نیز، ایتالیا 
اصلی تری��ن بازار ب��رای صادرات ف��ولاد نورد گرم 
ترکیه بود، به طوری که در فاصله ماه های ژانویه تا 
نوامبر 8۲۶ هزار و 8۰۰ هزار تن نورد گرم از ترکیه 

به این کشور صادر شده بود.

روند نزولی نرخ مقاطع 
ترکیه 

هفته گذش��ته ن��رخ مقاطع صادرات��ی ترکیه به 
روند نزولی ادام��ه داد. میلگرد صادراتی از ۶۰۰ تا 
۶۲۰دلار به ۵9۰ تا ۵9۵ دلار هر تن فوب رس��ید. 
اف��ت نرخ قراضه و محدودی��ت تقاضا کارخانه ها را 
مجبور ک��رده قیمت های پیش��نهادی را پایین تر 
بیاورن��د. ب��ه گ��زارش فولاد ای��ران، ن��رخ مفتول 
صادراتی نیز افت داش��ته ۶۷۰ تا ۶8۰ دلار هر تن 
فوب است ولی نرخ مورد نظر خریداران از ۶۵۰ تا 

۶۶۰ دلار بالاتر نیست.
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رئیس خانه معدن استان زنجان با بیان اینکه همانند چند 
اس��تان کشور، باید سهمیه س��وخت معادن به خانه معدن 
زنجان واگذار ش��ود، گفت: اجازه تخریب محیط زیست را به 

هر قیمتی نداریم.
آرمی��ن سلس��انی در گفت وگ��و با تس��نیم، در خصوص 
فعالیت های خانه معدن اظهارکرد: خانه معدن زیر مجموعه 
ات��اق بازرگانی اس��ت و تقریبا در تمام اس��تان ها با حمایت 
خانه معدن ایران نمایندگی دارد. در این مجموعه ها فعالیت 
معدنی اس��تان ها بررسی می شود و بعد از بررسی مشکلات 
آنها را به مرکز ارجاع داده و در پی حل مش��کلات آنها قدم 

برمی داریم. 
وی با اش��اره ب��ه فعالیت هایی که در خانه معدن اس��تان 
انجام می ش��ود، افزود: ش��ورای معادن اس��تان با همکاری 
س��ازمان صنعت، معدن وتجارت برگزار می شود و ما از این 
طریق در جریان ریز مش��کلات معدن کاران قرار می گیریم. 
در این ش��ورا که با ریاست استاندار و حضور اداره کل منابع 
طبیعی، محیط زیس��ت، جهاد کش��اورزی و ات��اق بازرگانی 
برگزار می ش��ود مش��کلات معدن کاران مطرح شده و برای 

آنها چاره اندیشی می شود.
رئیس خانه معدن اس��تان زنجان با اشاره به حضور خانه 
معدن در کارگروه تعامل استان تصریح کرد: در آن کارگروه 
نیز به نوعی فعالیت معدن داران اس��تان بررسی می شود. به 

دلیل اینکه زنجان یک ش��هر معدنی بوده و ظرفیت بالایی 
دارد، خانه معدن اس��تان در کمیته های فراوانی که در خانه 
معدن ایران برگزار می ش��ود حضور داشته و مسائل معادن 

استان را پیگیری می کند. 
وی عن��وان ک��رد: کمیته ه��ای هماتیت، س��رب و روی، 
خاک های صنعتی، س��یلیس و محیط زیس��ت کمیته هایی 
هس��تند که در واقع با فعالیت های معدنی بین سازمان های 
مرتب��ط تعامل دارند و در حقیقت فعالیت هایی که در خانه 
معدن انجام می ش��ود از همه جوانب مشکلات معدن کاران 
 را چ��ه عض��و خان��ه معدن باش��ند چ��ه نباش��ند پیگیری 

می کند.
سلس��انی با بیان اینکه در 2 استان کشور تقسیم سهمیه 
س��وخت معادن بر عهده خانه معدن آن استان است گفت: 

طبق تعاملات انجام شده با سازمان صنعت، معدن وتجارت 
درخواست ما این اس��ت که تقسیم سهمیه سوخت معادن 
اس��تان زنجان نیز ب��ه خانه معدن واگذار ش��ود چرا که به 
واس��طه ارتباط با مع��دن کاران در جریان می��زان نیاز آنها 
هس��تیم و قطعا این امتیاز نتیجه مثبتی برای فعالیت های 

معدنی در استان خواهد داشت.
وی اذعان کرد: خانه معدن اس��تان ۷۰ عضو حقوقی دارد 
که البته عضو گیری همچنان در حال توس��عه است و برنامه 
خانه معدن این اس��ت ک��ه همه  معادن عض��و خانه معدن 
باشند، در این راستا می توانیم با تمام نیرو در استان فعالیت 

کنیم.
در ادامه رئیس خانه معدن استان زنجان گریزی به بحث 
مخرب بودن فعالیت های معدنی زد و با اشاره به سنتی بودن 
سیستم معدن کاری در کشور، گفت: ایراداتی به فعالیت های 
معدنی در کش��ور وارد است اما نکته مهم این است که باید 
این را در نظر بگیریم که نمی شود همه معدن داران را با یک 
دید نگاه کرد، به هرحال اینکه گفته می ش��ود فعالیت های 

معدنی ذات تخریبی دارند درست است.
وی افزود: با این حال این مس��ئله به این مفهوم نیس��ت 
ک��ه اجازه داری��م به راحتی طبیع��ت را تخریب کنیم بلکه 
باید اصول علمی و معدن کاری رعایت شود و این منافاتی با 

موضوع تخریب معدن کار ندارد.

سلس��انی با اش��اره به بحث احیا معادن خاطرنشان کرد: 
نمی توان صرف��ا منابع طبیعی را متهم ک��م کاری کرد چرا 
ک��ه آنها هم بودجه مش��خصی را س��الانه دریافت می کنند 
و ب��ه نظ��ر می رس��د بودج��ه اختص��اص یافته ب��ه حقوق 
دولت��ی صرف پروژه ه��ای دیگر در محل دیگر می ش��وند و 
 عملا ش��اید بازگش��ت آن برای بخش احیای معادن اتفاق

نمی افتند.
وی ب��ا اش��اره ب��ه موفق بودن پ��روژه انگ��وران در بحث 
احیا افزود: به اعتقاد بس��یاری از افراد، همه اس��تان توسط 
پهنه ه��ای معدنی احاطه ش��ده اس��ت و اگر وارد س��امانه 
کاداس��تر ش��ویم مش��اهده خواهیم کرد که بیش��تر نقاط 
اس��تان پروان��ه بهره ب��رداری معدن��ی دارد ام��ا بحثی که 
وجود دارد این اس��ت که چند درصد از مس��احت اس��تان 
 ب��ه عن��وان س��ین کار اس��تخراجی معدن در نظ��ر گرفته 

شده است.
این مس��ئول تصریح کرد: بر این اس��اس مساحت کار با 
فعالیت ه��ای دیگری که در حال انجام اند نظیر فعالیت های 
جه��اد کش��اورزی و تخریب اداره راه س��ازی برای س��اخت 
زیرس��اخت ها قابل قیاس نیس��ت، در واق��ع این تخریب ها 
اجتناب ناپذیر هس��تند و فعالیت معدنی زنجیره ای از بابت 
فعالیت های اش��تغالزایی ایجاد می کند در نتیجه نباید فقط 

تخریب را در نظر گرفت.

رئیس خانه معدن استان زنجان: 
باید اصول علمی و معدن کاری رعایت شود 

معادن سیستان وبلوچستان موتور محرک اقتصاد

مدیرعامل ش��رکت س��یمان قاین گفت: تولید سیمان قاین 
س��الانه از ۸۱2 هزار تن عبور می کن��د که حدود ۵۵ درصد آن 

صادر می شود.
به گ��زارش ایرنا، علیرضا اکبری  مطلق در بازدید »حجت الله 
میرزایی« معاون امور اقتصادی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از کارخانه س��یمان قاین اف��زود: ظرفیت تولی��د کریکت این 

شرکت در سال به بیش از ۷۸۰ هزار تن می رسد.
وی بیان کرد: صادرات کریکت بس��یار جزئی است به طوری 
که شاید از ابتدای امسال تاکنون ۱۰ هزار تن صادرات کریکت 

انجام شده است.

مدیرعامل ش��رکت سیمان قاین گفت: ظرفیت اسمی تولید 
کرکی��ت همان ۷۸۰ هزار تن اس��ت و به همان مقدار هم تولید 
می ش��ود. وی افزود: سال گذشته با حضور مدیرعامل شستا در 
محل ش��رکت س��یمان قاین به توافقات خوبی دست یافتیم و 
طرح توجیهی س��یمان تامین به این ش��رکت ارائه ش��د، با این 
حال هنوز به مرحله س��رمایه گذاری نرسیده ایم. اکبری  مطلق 
به ظرفیت های بازار اش��اره و عنوان کرد: بازار سیمان به نحوی 
است که دیگر کش��ش ندارد، شاید در گذشته رقیبی نداشتیم 
اما اکنون ۱2 کارخانه س��یمان با یکدیگر رقابت می کنند. وی 
همچنین گفت: امس��ال نخس��تین  بار در 2۷ س��ال اخیر دچار 

محدودیت برق ش��ده ایم و در ۱۰ روز اخیر با این موضوع دست 
و پنج��ه نرم می کنیم که اگر این قطعی ها ادامه داش��ته باش��د 
نمی توانیم س��یمان را تحویل دهیم. اکبری  مطلق اضافه کرد: 
از 2۳ آبان ماه گاز هم قطع ش��ده اس��ت و در تامین مازوت هم 
دچار مشکل شده ایم. س��لمان اسحاقی، نماینده مردم قاینات 
و زیرکوه در مجلس ش��ورای اس��لامی هم در این بازدید گفت: 
س��یمان قاین مشتریان پر و پاقرصی در کشور افغانستان دارد. 
وی اف��زود: یعنی ما اگر بخواهیم طرح توجیهی س��یمان را به 
اجرا بگذاریم، به دلیل بازگشایی پایانه گمرک یزدان افغانستان 
در آینده نزدیک، ظرفیت قابل  توجهی در برای خرید س��یمان 

قاین دارد. سه معاون وزیر و 22 مدیرکل و روسای سازمان های 
وابس��ته به وزارت تع��اون، کار و رفاه اجتماعی وارد خراس��ان 
جنوب��ی ش��دند ک��ه در این س��فر 2 روزه در قال��ب ۳ گروه در 
همه شهرستان های اس��تان حضور خواهند یافت. معاون امور 
اقتصادی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در سفر به شهرستان 
قاینات از کارخانه س��یمان قاین و مجتمع فولاد قاینات بازدید 
کرد و از نزدیک روند فعالیت، مسائل و مشکلات این واحدهای 
صنعتی را مورد بررس��ی قرار داد. حضور در نشس��ت کارگروه 
اش��تغال شهرس��تان قاینات از دیگر برنامه ه��ای معاون وزیر 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی در این شهرستان است.

۵۵درصدسیمانقاینصادرمیشود

گروه معدن

سیستان و بلوچستان با توجه به ظرفیت ها و 
ظرفیت های فراوانی که در حوزه ذخایر معدنی 
دارد در صورت ایجاد زیرس��اخت های مناس��ب 
می توان��د به عنوان موتور محرک کش��ور عمل 

کند.
موقعیت جغرافیایی ویژه و مناس��ب اس��تان 
سیس��تان و بلوچس��تان به لح��اظ برخورداری 
از ۱۱۰۰ کیلومت��ر م��رز خاکی با کش��ورهای 
پاکس��تان و افغانس��تان و ۳۰۰ کیلومت��ر مرز 
س��احلی در کنار دریای عمان و دسترس��ی به 
آب های آزاد بین الملل��ی خارج از تنگه هرمز و 
امکان ارتباط با کش��ورهای ش��رق آسیا، شبه 
قاره هند، ش��یخ نش��ین های عربی و بازارهای 
افریقایی موجب شده این روزها توجه بسیاری 
از سرمایه گذاران به آن جلب شود. در این میان 
وجود معادن به نس��بت غنی و متنوع و س��هم 
بالای سیستان و بلوچس��تان در برخورداری از 
این معادن و امکان توس��عه فعالیت های معدنی 
و قرار داش��تن استان بر روی کمربندی فلزائی 
و معدنی جهان که از یوگس��لاوی تا پاکس��تان 
ادام��ه دارد ب��ا ذخایر معدنی مانن��د کرومیت، 
مس، منگنز، س��رب و روی، قلع، تنگستن، طلا 
و کانس��ارهای غیرفلزی نظیرتال��ک، منیزیت، 
گل س��فید، فلدس��پات، کائول��ن، س��یلیس و 
سنگ های س��اختمانی به ویژه گرانیت، وجود 
بیش از ۴۰۰ هزار تن گارنت با عیار ۴۰درصد، 
۱۰ میلی��ون ت��ن آندالوزی��ت، ۵ میلی��ون تن 
فلدس��پات، ۱۳۰ ه��زار تن س��یلیس ب��ا عیار 
۸.۹۹ درصد و ۴۳ ه��زار تن آنتیموان از جمله 
مهم ترین ای��ن ظرفیت هاس��ت. از همین رو به 
عقیده کارشناس��ان سیستان و بلوچستان یکی 
از استان های مس��تعد در زمینه سرمایه گذاری 
به وی��ژه در بخش معدن اس��ت، صدها معدن 
متنوع و رنگارنگ گنج های نهفته ای هستند که 
سرمایه گذاران را به خود می خوانند. معادنی که 
کانی های فلزی و غیرفل��زی گرانبها چون طلا 
و سنگ های زینتی گوش��ه ای از این گنج های 
وجودی آن به حس��اب می آیند. از سوی دیگر 
س��هم قابل توج��ه معادن و ذخای��ر معدنی در 
شکل گیری صنایع استان سیستان و بلوچستان 
اهمیت بخ��ش معدن را به عنوان زیر س��اخت 
توس��عه و تأمین کننده مواد اولیه صنایع بزرگ 
و پایدار نش��ان می دهد. توجه به سرمایه گذاری 
خصوصی با نظارت و هماهنگی بخش دولتی از 
جمله عواملی است که می تواند رونق اقتصادی، 
تجاری استان سیس��تان و بلوچستان و منطقه 
را در پی داش��ته باشد. سیستان و بلوچستان با 
داشتن جوان ترین جمعیت در میان استان های 
کشور نیازمند فراهم کردن شغل برای این قشر 

جوان اس��ت که بهره گی��ری از ظرفیت معادن 
یکی از راهکارهای مهم در ایجاد اشتغال پایدار 

برای آنان است.
کش�ف یک هزار و 126 میلیون تن  �

ذخایر معدنی
داوود ش��هرکی، رئی��س س��ازمان صنع��ت، 
مع��دن و تج��ارت سیس��تان و بلوچس��تان در 
گفت وگو ب��ا مهر اظهارکرد: ذخی��ره کلی مواد 
معدنی کش��ف شده در اس��تان تاکنون بالغ بر 
ی��ک ه��زار و ۱2۶ میلیون تن ب��وده که از این 
می��زان ۷۶۳ میلیون تن در ح��ال بهره برداری 
و ۳۶۳ میلی��ون ت��ن نیز شناس��ایی ش��ده که 
آماده واگذاری به س��رمایه گذاران اس��ت. وی با 
اش��اره به اینکه طرح های اکتشافی سیستان و 
بلوچس��تان ۱۷۴ مورد و حجم س��رمایه گذاری 
پیش��نهادی ۶.۰۹۹ میلی��ارد ری��ال و ظرفیت 
اش��تغال ۵22 نفر اس��ت، افزود: طرح تکمیل 
تکمی��ل  ط��رح  زمین شناس��ی،  نقش��ه های 
داده ه��ای پای��ه ژئوفیزیک هوایی ب��ا اعتباری 
بالغ ب��ر ۱۶ میلیارد تومان، طرح شناس��ایی و 
پی جویی پهنه های اکتش��افی ب��ا اعتباری بالغ 
بر 2.۱۶میلیارد تومان، طرح اکتشافی عمومی- 
تفضیلی با اعتب��اری بالغ بر ۴۴ میلیارد تومان، 
طرح بازرس��ی و ارزیابی وضعیت ایمنی معادن، 
طرح احیا و فعال سازی و توسعه معادن کوچک 
مقی��اس ۱۱ واح��د معدنی با س��رمایه گذاری 
2۵۰میلیارد ریال و اشتغال ۱۸۳ نفر، طرح های 
صنایع معدنی در دس��ت اجرا ب��ا اعتباری بالغ 
ب��ر ۳ه��زار و ۴۱۱میلی��ارد توم��ان، طرح های 
مصوب و در دس��ت مطالعه زیرس��اخت معادن 
مجموع��ا به طول ۴۳ کیلومت��ر با اعتباری بالغ 

بر ۶۴ میلیارد تومان و تفاهمنامه های س��ازمان 
با ش��رکت های دولتی و خصوصی از طرح های 
مهم اکتش��افی معدنی در دس��ت اجرا امسال 
است. رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
سیستان و بلوچستان افزود: ذخایر معدنی یکی 
از مهم ترین مزیت های سیس��تان و بلوچستان 
اس��ت که خوشبختانه با اقدامات انجام شده در 
س��ال های اخیر در زمینه معادن شاهد رشد و 
توسعه بسیار خوبی در این استان بوده ایم. وی 
با اشاره به اینکه سیس��تان و بلوچستان دارای 
مع��ادن غنی ط��لا در مناطق مختلف اس��ت، 
افزود: محدوده »خارس��تان- بیدستر« یکی از 
ای��ن معادن اس��ت که در شهرس��تان تفتان به 
زودی به مرحله بهره برداری می رسد.  شهرکی 
با اش��اره به اینکه میزان طلای قابل استحصال 
در ای��ن محدوده معدنی معادل 2۵ تن اس��ت، 
ادامه داد: با کش��ف این ذخیره مجموع ذخایر 
کشف شده استان سیستان و بلوچستان از ۱۳ 
تن به ۳۸ تن افزایش یافته اس��ت.  وی با اشاره 
به اینکه امیدواریم س��ال آینده معادن دیگری 
هم که مطالعات آن در س��طح استان سیستان 
و بلوچستان انجام شده به نتیجه برسد، تصریح 
کرد: سایر معادن فلزی نیز در استان شناسایی 
شده و س��رمایه گذاران مختلفی در این ارتباط 
جذب شده اند.  رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت سیستان و بلوچستان اظهار کرد: استان 
سیستان و بلوچس��تان با پهنه وسیع زمینی و 
دسترسی آسان به بخش های مختلف طبیعی، 
تجاری، ترانزیتی، گردشگری، شیلاتی، صنعتی 
و معدنی یکی از مناطق مهم و برخوردار کشور 

به ویژه در حوزه معدن است.

ساخت ۳کارخانه فرآوری طلا  �
احم��د عل��ی موهبتی، اس��تاندار سیس��تان 
مع��ادن  ش��ورای  نشس��ت  در  بلوچس��تان  و 
سیس��تان و بلوچس��تان اظهارکرد: در راستای 
بهره ب��رداری از ظرفیت های موجود معادن طلا 
در این استان س��اخت ۳ مرکز فرآوری طلا در 
دس��تور کار قرار دارد. وی با بی��ان اینکه برای 
این مراکز ف��رآوری ۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
لازم اس��ت، اف��زود: هم اینک مجوز اس��تخراج 
 ۳.۵ میلی��ون تن طلا از مع��دن میرجاوه صادر 

شده است .
استاندار سیس��تان و بلوچستان تصریح کرد: 
مطالع��ات ایجاد مرکز ف��رآوری طلا بزمان هم 
در دس��ت اقدام است که تا پایان سال به اتمام 
می رسد. وی بیان کرد: هم اینک پروژه اکتشافی 
معدن طلای بزمان با اعتبار ۳۰ میلیارد ریال در 
حال انجام است و روند کار ۸۰ درصد پیشرفت 
فیزیک��ی دارد. موهبتی افزود: پروژه اکتش��افی 
معدن طلای »سرجنگل« در محدوده میرجاوه 
هم ۹۵ درصد رشد دارد که با ۸۰ میلیارد ریال 

سرمایه گذاری اجرایی می شود.
وی با اشاره به سایر پروژه های اکتشافی طلا، 
بیان ک��رد: پروژه های اکتش��افی معدن طلای 
خارستان )بیدس��تر( تفتان با س��رمایه گذاری 

2۰میلیارد ریال ۹۵ پیشرفت فیزیکی دارد.
اس��تاندار سیس��تان و بلوچس��تان ادامه داد: 
مراحل اکتشاف معدن مس و طلای شهرستان 
نیمروز با اعتبار ۶۰ میلیارد ریال سرمایه گذاری 
۶۵ درصد پیشرفت فیزیکی و معدن سفید آبه 
در نیم��روز نیز ب��ا س��رمایه گذاری ۶۰ میلیارد 

ریالی ۶۵ درصد رشد پیشرفت فیزیکی دارد.

شناس�ایی 4۰۰میلی�ون ت�ن ذخایر  �
مس

علیرضا خرم، کارش��ناس معدن در گفت وگو 
ب��ا مهر، اظهارکرد: سیس��تان و بلوچس��تان به 
لحاظ طبیعی از ظرفیت های خدادادی گسترده 
و چش��مگیری برخوردار اس��ت که از آن جمله 
می توان به گستردگی تنوع معادن در آن اشاره 
کرد، که این خطه از کش��ور را تبدیل به رنگین 

کمان معادن کشور کرده است.
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه در زمین��ه تجارت 
خارجی و صادرات نیز سیستان و بلوچستان با 
دارا بودن مرزهای خاکی و آبی طولانی می تواند 
برای کل کشور ارزش افزوده ایجاد کند، افزود: 
خوش��بختانه در س��ال های اخی��ر مطالع��ات 
خوبی در بخش معدن اس��تان انجام ش��ده و با 
توجه به کمبود منابع آب اس��تان، ش��کوفایی 
 بخش معدن می تواند در توس��عه اس��تان مؤثر 

باشد.
این کارشناس معدن ادامه داد: در کنار معادن 
طلا، معدن مس اس��تان سیستان و بلوچستان 
ه��م از جمله ظرفیت های بی نظیری اس��ت که 
در منطقه شناسایی شده و در مرحله مطالعات 
اکتش��افی قرار گرفته و مطالعات این معدن هم 
حداکث��ر تا پایان امس��ال به اتمام می رس��د و 
پیش بینی می ش��ود ذخایر مس شناسایی شده 
در این معدن به ۴۰۰ میلیون تن برسد اما این 
میزان می تواند پس از تکمیل اکتشاف افزایش 

ملموسی داشته باشد.
وی تصری��ح ک��رد: خوش��بختانه در بخ��ش 
ف��رآوری مواد معدنی هم اس��تان سیس��تان و 
بلوچس��تان به مرحل��ه ایجاد صنای��ع فرآوری 
رس��یده و با توجه به این ظرفیت ش��رکت های 
ب��زرگ فعال در این حوزه می توانند برای انجام 
س��رمایه گذاری و ایج��اد صنای��ع معدنی اعلام 
آمادگی کند که موجب ایجاد اشتغال پایدار در 

منطقه می شود.
خ��رم با تاکید بر اینک��ه همچنان با وضعیت 
مطل��وب فاصل��ه زی��ادی وج��ود دارد، گفت: 
توج��ه به س��رمایه گذاری خصوصی با نظارت و 
هماهنگی بخش دولتی از جمله عواملی اس��ت 
ک��ه می تواند رون��ق اقتصادی، تجاری اس��تان 
 سیس��تان و بلوچس��تان و منطق��ه را در پ��ی 

داشته باشد.
البت��ه در ای��ن گ��زارش تنه��ا به گوش��ه ای 
اس��تان سیس��تان  بی نظی��ر  از ظرفیت ه��ای 
و بلوچس��تان در ح��وزه مع��دن اش��اره ش��ده 
اس��ت که اگر به ای��ن ظرفیت در کن��ار دیگر 
و  سیس��تان  اس��تان  بی نظی��ر  ظرفیت ه��ای 
بلوچس��تان توجه ش��ود قطعا علاوه بر رشد و 
 توسعه استان موجب ش��کوفایی اقتصاد کشور

 نیز می شود.

سرمایهگذارییکهزار
و۱۸۰میلیاردریالی
درمعادناستانمرکزی

رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
مرکزی گفت: یک هزار و ۱۸۰ میلیارد ریال امسال 
در معادن نقاط مختلف این اس��تان سرمایه گذاری 
ش��د که ۱۸۸ فرصت شغلی جدید به دنبال داشته 

است.
س��عید جعفری کرهرودی در گفت وگ��و با ایرنا 
اف��زود: یک هزار و 2۴۷ میلیارد دلار حقوق دولتی 
معادن اس��تان مرکزی در امسال پرداخت شد که 
نسبت به مدت مشابه پارسال بیش از ۱2۸ درصد 

رشد دارد. 
وی اظهارک��رد: 2۵ پروانه اکتش��اف، ۳۸گواهی 
کش��ف و ۳۶ پروانه بهره برداری معادن نیز امسال 
در اس��تان مرکزی صادر ش��د که با بهره برداری از 
این پروانه ها فرصت های شغلی قابل توجهی در این 

استان ایجاد می شود.
جعفری کره��رودی، ظرفیت اس��تخراج معادن 
اس��تان مرک��زی را ۹۵2 ه��زار تن عن��وان کرد و 
گفت: ذخیره قطعی معادن این استان بیش از ۱۰ 

میلیون و 2۴۹ هزار تن برآورد می شود.
۵۸۰ مع��دن دارای پروانه بهره برداری با ظرفیت 
استخراج 2۵ میلیون تن و ذخیره قطعی یک هزار 
و ۳۳۶ میلی��ون تن با اش��تغال ۴ هزار و ۴۰2 نفر 
و س��رمایه گذاری ۴ ه��زار و 2۴۷ میلیارد ریال در 

استان مرکزی فعالیت می کنند.
بیش از ۴ هزار و ۵۰۰ نیروی انس��انی در معادن 

استان مرکزی اشتغال دارند.

کشفسیماناحتکارشده
دراردبیل

فرمانده انتظامی اس��تان اردبیل از کشف هشت 
هزار و ۷۰۰ کیس��ه س��یمان احتکار شده به وزن 
۴۳۵ تن و به ارزش ۱۰۰ میلیارد ریال از سه انبار 

در شهرستان اردبیل خبرداد.
به گزارش ایرنا، س��ردار هوشنگ حسینی گفت: 
در تداوم اجرای طرح تشدید مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز و پیش��گیری و مقابله با فعالیت های مجرمانه 
ناامن کنن��دگان اقتصاد کش��ور و به دنبال دریافت 
گزارش های مردمی مبنی بر احتکار و دپو سیمان 
در س��ه انبار مصالح س��اختمانی در ش��هر اردبیل 

موضوع در دستور کار پلیس قرار گرفت.
وی اف��زود: مام��وران پلیس امنی��ت اقتصادی 
اردبیل با شناس��ایی و انجام بررسی های تخصصی 
و تحقیق��ات میدانی صحت گ��زارش را تایید و با 
هماهنگ��ی قضایی به هم��راه بازرس��ان تعزیرات 
حکومت��ی و اداره صنعت، معدن و تجارت به محل 

موردنظر اعزام شدند.
وی اظهارک��رد: در بازرس��ی از ای��ن انبارها در 
مجموع هش��ت ه��زار و ۷۰۰ کیس��ه ۵۰ کیلویی 
س��یمان به وزن ۴۳۵ تن و به ارزش ۱۰۰ میلیارد 
ری��ال که به صورت غیرقانونی دپو و احتکار ش��ده 

بود، کشف و ضبط شد.
فرمانده انتظامی استان اردبیل با اشاره به اینکه 
با دس��تور قضایی این انبار پلمب شد، بیان کرد: 2 
محتکر دستگیر و با تش��کیل پرونده ای برای سیر 
مراحل قانونی و رس��یدگی تحویل سیستم قضایی 

شد.
س��ردار حسینی گفت: خرید و فروش و حمل یا 
نگهداری کالا خارج از ضوابط تعیینی دولت تخلف 
محس��وب می ش��ود و با متخلفان برخورد قانونی 

خواهد شد.
وی پدیده قاچاق و هرگونه فعالیت های اقتصادی 
غیرقانون��ی را موج��ب اخلال در نظ��ام اقتصادی 
کش��ور دانس��ت و افزود: برخورد ب��ا فرصت طلبان 
و سوء اس��تفاده کنندگان و مفس��دان اقتصادی از 

اولویت های نیروی انتظامی است.
وی اظهار کرد: پلیس با کس��انی که بخواهند در 
بازار اخت��لال ایجاد کرده و با احت��کار اقلام مورد 
نیاز مردم، قیمت ها را بالا ببرند برابر قانون قاطعانه 

برخورد می کند.
وی با اش��اره به برخورد قاط��ع و قانونی پلیس 
با س��ودجویان و محتکران از شهروندان خواست، 
هرگون��ه م��ورد مش��کوک در خص��وص احتکار و 
 قاچ��اق کالا را از طری��ق س��امانه ۱۱۰ به پلیس 

اطلاع دهند.
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انجم��ن تولیدکنندگان فولاد ای��ران در نامه ای به رئیس 
مجلس خواس��تار به تعویق افتادن بررسی طرح »توسعه و 

تولید پایدار زنجیره فولاد« شد.
ب��ه گ��زارش مه��ر، به��رام س��بحانی رئی��س انجم��ن 
تولیدکنندگان فولاد ایران در نامه ای به محمدباقر قالیباف 
رئیس مجلس خواستار به تعویق افتادن زمان بررسی طرح 

»توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد« شد.
مشروح نامه به این شرح است: 

همانط��ور که مس��تحضر هس��تید اکن��ون صنعت فولاد 
ب��ه عنوان یکی از دس��تاوردهای ارزش��مند نظ��ام مقدس 
جمه��وری اس��امی ایران محس��وب می گردد ب��ه طوری 
ک��ه پ��س از پیروزی ش��کوهمند انقاب اس��امی، رش��د 
تولی��د آن از کمت��ر از ی��ک میلیون تن در س��ال به بیش 
از ۳۲ میلی��ون ت��ن رس��یده اس��ت و درحال حاض��ر ایران 
با بیش��ترین ن��رخ رش��د تولید ف��ولاد در س��طح دنیا، به 
 عن��وان دهمین کش��ور برت��ر فولادس��از جهان ش��ناخته 

می شود.
 به همین دلیل همواره و به ویژه در س��الیان اخیر مورد 
تهاجم و تحریم دش��منان این مرز و بوم واقع شده است به 

طوری که تقریبا تمامی کارخانجات بزرگ فولادی کش��ور 
مورد تحریم های ظالمانه امریکا قرار گرفته اند.

صنع��ت ف��ولاد درحال حاضر ب��ا بی��ش از ۲۰۰ هزار نفر 
اش��تغال مس��تقیم و بی��ش از ۳ میلیون نفر اش��تغال غیر 
مس��تقیم، ظرفیت صادرات و ارزآوری بی��ش از ۶ میلیارد 
ی��ورو ب��رای کش��ور را دارد و همچنین در توس��عه صنایع 
پایین دس��تی نق��ش مهم و اس��تراتژیک داش��ته و در بازار 
س��رمایه نیز ۲۳ درصد از ارزش بورس اوراق بهادار و بیش 
از ۳۰ درصد س��ود این بازار را به خود اختصاص داده است 
و لذا مردم و خصوصا سهامداران عدالت، به عنوان ذینفعان 

اصلی این ش��رکت ها انتظار حمایت از این صنعت از سوی 
نمایندگان محترم مجلس را دارند.

مستحضرید که نوس��انات و هیجانات مخرب ارزی پیش 
آمده در امس��ال که بالتبع افزایش مقطعی تقاضا در صنایع 
پایین دس��تی و بره��م خوردن تعادل در ب��ازار محصولات 
ف��ولادی را ب��ه دنبال داش��ت، موجب نگران��ی نمایندگان 
محترم مجلس و ارائه طرح »توس��عه و تولید پایدار زنجیره 
ف��ولاد با رویکرد اصاح سیاس��ت های تنظیم بازار« گردید 
ح��ال آنکه روند میان م��دت و بلند مدت نرخ فولاد نش��ان 
می دهد که نرخ محصولات فولادی در داخل کشور در همه 
بازه های زمانی کمتر از س��طوح جهانی بوده و اساسا تدوین 
مقررات برای بازار فولاد بایستی به صورت شناور و خارج از 

فضای التهابی موقت باشد.
ح��ال که این ط��رح پ��س از تصویب کلی��ات در صحن 
مجلس، برای اصاحات لازم در اختیار کمیس��یون محترم 
صنایع و معادن قرار گرفته اس��ت، درخواس��ت می ش��ود با 
عنایت ب��ه اهمیت موضوع و لزوم توجه به مس��ائل متعدد 
اجرایی و فنی برای تنظیم بازار بیش از ۲۰۰ نوع محصول و 
در نظر گرفتن ماحظات بازار فولاد و بازار سرمایه، توسعه 

صادرات و ارزآوری، حقوق و منافع سهامداران، تأمین مالی 
پروژه ه��ای فولادی و توس��عه زنجیره ف��ولاد، برنامه ریزی 
جهت تأمین م��واد اولیه واحدهای ف��ولادی و همچنین با 
توجه ب��ه انتصاب مدیران جدید کارآزموده و با س��ابقه در 
رأس معاون��ت امور معادن و صنای��ع معدنی وزارت صنعت 
،معدن وتجارت و همچنین س��ازمان بورس و اوراق بهادار، 
مس��تدعی اس��ت ضمن اعطای مهلت به مس��ئولان جدید 
برای ایج��اد تعادل و آرامش در بازار ف��ولاد به گونه ای که 
متضمن منافع مصرف کنندگان نهایی باش��د، بررسی طرح 
مذکور در کمیسیون صنایع و معادن و صحن علنی مجلس، 
در ش��رایط فعلی به تعویق بیفتد ت��ا برنامه ها و راهکارهای 
مسئولان جدید در تعامل با مجلس محترم به نحو مطلوب 
و مؤث��ر تهیه گردد و نس��خه اصاح ش��ده طرح مذکور نیز 
در اختی��ار تولید کنندگان فولاد ق��رار گیرد تا با ارائه نقطه 
نظ��رات خ��ود به کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس، به 
افزایش غنای محتوایی و اجرایی هرچه بیش��تر طرح کمک 
ک��رده تا با تصوی��ب یک قانون موثر، زمینه توس��عه هرچه 
بیشتر زنجیره فولاد در کنار رفع دغدغه نمایندگان محترم 

جهت تأمین نیاز داخل فراهم شود.

فولادسازان از رئیس مجلس درخواست کردند
تعویق بررسی طرح توسعه و تولید زنجیره فولاد 

پشت صحنه آشفتگی بازار فولاد تبعیض در زنجیره فولاد جدی است

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

فولاد، فلزی استراتژیک و پرکاربرد است، 
با این وج��ود فعالیت صنایع پایین دس��تی 

فولاد در کشور ما رونق چندانی ندارد.
 بخ��ش عم��ده ای از ای��ن کم رمق��ی در 
صنای��ع ف��ولادی را می ت��وان ب��ه اقدامات 
سیاس��ت گذاران در خاف جهت شعارهای 
مطرح شده از سوی آنها مبنی بر حمایت از 

تولید نام نسبت داد. 
در چنین شرایطی، بسیاری از واحدهای 
تولیدکننده محص��ولات فولادی با کمتر از 
نصف ظرفی��ت خود فعالی��ت می کنند که 
اغلب این واحده��ا در اختیار فعالان بخش 
خصوصی هس��تند؛ بنابراین افت تولید آنها 
خط��ر از بین رفت��ن موقعیت های ش��غلی 
متعددی را در کشور به دنبال خواهد داشت.

 بخش قابل توجهی از این چالش ها ناشی 
از ش��دت گرفت��ن الته��اب در ب��ازار فولاد 
از ابتدای س��ال ج��اری و همچنین رش��د 
غیرمنطقی نرخ فروش شمش در معامات 

بورس کالاس��ت. این رش��د ک��ه عموما در 
سایه مهندس��ی عرضه ایجاد شده از قدرت 
خرید مواد اولیه از س��وی نوردکاران کاسته 
و در ادامه سوددهی فعالیت تولیدکنندگان 
فولاد کشور نیز به شدت کاهش یافته است. 
ای��ن ش��رایط دش��وار و نابراب��ر در طول 
ماه های گذش��ته زمینه اعتراض بسیاری از 
فعالان این زنجیره را فراهم کرد. در چنین 
ش��رایطی، مجلس و دولت برای بازگش��ت 
آرامش به این زنجیره اقدامات و طرح هایی 
را ارائه کردند. هرچند هنوز نتیجه مثبتی از 
این شرایط حاصل نشده است. برای بررسی 
ش��رایط موجود با احمد رضوی نیک، رئیس 
هی��ات مدی��ره انجمن ن��وردکاران فولادی 

ایران گفت وگو کرده ایم. 
رضوی نی��ک در گفت وگ��و ب��ا  »روزگار 
مع��دن« ضم��ن اش��اره به مش��کاتی که 
عملکرد فعالان صنایع فولادی را تحت تاثیر 
قرار داده، رفع هرچه س��ریع تر چالش های 
موج��ود در این حوزه را ضروری دانس��ت. 
مت��ن کام��ل ای��ن گفت وگ��و را در ادام��ه 

می خوانید. 

تحریم فولاد مبارکه نشان 
 از نقش استراتژیک

 این صنعت دارد
هم زمان با م���ی��اد پ��ر خی��روبرکت بان���وی 
کوث�����ر، حض��رت فاطم��ه زهرا )س( خ��ط تمام 
اتوماتی��ک تولید ماس��ک N۹۵ با س��رمایه گذاری 
فولاد مبارکه اصفهان و با همکاری دانشگاه صنعتی 
اصفهان، با حضور عظیمیان مدیرعامل فولاد مبارکه 
اصفه��ان و اعضای هیات رئیس��ه دانش��گاه صنعتی 
اصفهان با ظرفیت ۶۰ هزار ماس��ک در ۲۴ س��اعت 

به بهره برداری رسید.
به گزارش روابط عمومی ف��ولاد مبارکه اصفهان، 
حمید رض��ا عظیمی��ان، مدیرعامل ف��ولاد مبارکه 
اصفهان با اش��اره به اهداف ف��ولاد مبارکه اصفهان 
از مش��ارکت در این پروژه اظهار کرد: فولاد مبارکه 
اصفهان به  منظور عمل به مس��ئولیت های اجتماعی 
خود، حمایت از دانشگاه ها و شرکت های دانش بنیان 
و همچنین پش��تیبانی از استارت آپ ها را در دستور 
کار خ��ود قرار داده و معتقد اس��ت با تکیه بر دانش 
و تخص��ص کاما بوم��ی می توان به دس��تاوردهای 
ارزش��مندی دس��ت یافت که بومی س��ازی و تولید 
ماس��ک پیش��رفته N۹۵ نمون��ه بارز ای��ن رویکرد 

موفقیت آمیز است.
 مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان اجرای این پروژه 
را نش��ان از واقف بودن بخش صنعت و دانش��گاه به 
مس��ئولیت های اجتماعی ارزیابی و خاطرنشان کرد: 
خرس��ندیم که ف��ولاد مبارکه اصفهان و دانش��گاه 
صنعتی اصفهان در یک کار مشترک موفق به اجرای 
پروژه ای شده اند که نتیجه آن تولید ۶۰هزار ماسک 
در هر ش��بانه روز با کیفیت بالا بوده است. عظیمیان 
در ادام��ه ب��ه تحریم های چندین ب��اره امریکا علیه 
این ش��رکت اش��اره کرد و گفت: در شرایط تحریم 
اقتصادی کش��ور، برای رشد و توسعه مناسب، ملزم 
به اس��تفاده از ظرفیت جامعۀ علمی کش��وریم و بنا 
داری��م در ادامه نیز مصمم تر از قبل در این مس��یر 

حرکت کنیم.
مدی���رعام��ل ف������ولاد مب����ارک��ه اصفهان 
و  فرهی����خت��گان  ب��ه حض�����ور  ادام�����ه  در 
فارغ التحصی��ان دانش��گاه صنعت��ی اصفه��ان در 
بخش های مختلف ش��رکت ف��ولاد مبارکه اصفهان 
اشاره و خاطرنشان کرد: درحال حاضر ارتباط بسیار 
خوبی می��ان بخش های تحقیقات��ی مجموعه فولاد 
مبارکه اصفهان و دانش��گاه صنعتی و شهرک علمی 
تحقیقاتی اصفهان برقرار اس��ت و به دس��تاوردهای 
خوبی هم منتج ش��ده اس��ت. وی در ادامه با اشاره 
ب��ه اهمی��ت اس��تفاده حداکث��ری از ظرفیت های 
دان��ش روز در صنعت افزود: ف��ولاد مبارکه اصفهان 
برای حفظ س��هم ۵۰ درصدی خود در تولید فولاد 
کش��ور و تولید محصول با فن��اوری و علم روز دنیا، 
خود را ملزم به اس��تفاده از نس��ل چه��ارم فناوری 
می دان��د، چراک��ه صنایع بزرگ کش��ور به ورق های 
فولادی با ویژگی های متفاوتی همچون اس��تحکام و 
انعطاف پذیری زیاد و وزن سبک نیاز دارد.مدیرعامل 
ف��ولاد مبارکه اصفهان با تأکید بر اینکه کش��ور ما، 
به ویژه ف��ولاد مبارک��ه اصفهان در تولی��د فولاد از 
دنیا عقب نیس��ت، اما در تن��وع محصولات کمی از 
س��ایر کش��ورها عقب مانده اس��ت، ادامه داد: برای 
اینک��ه بتوانیم ای��ن عقب افتادگ��ی را جبران کنیم، 
بای��د با مراک��ز علمی و دانش��گاهی کش��ور ارتباط 
نزدیک و کاملی داش��ته باش��یم. عظیمیان با اشاره 
ب��ه نقش آفرینی فولاد مبارک��ه اصفهان در مبارزه با 
ویروس کرون��ا در ادامه افزود: مجموعه فعالیت های 
شرکت فولاد مبارکه اصفهان برای مبارزه با بیماری 
کرونا در کش��ور بی نظیر است؛ ش��رکت تاکنون در 
زمینه مس��اعدت به بیمارس��تان ها و مراکز درمانی 
برای خرید تجهیزات پزش��کی بیش از ۱۰۰ میلیارد 
توم��ان کمک ک��رده، درحالی که هیچ ش��رکتی در 
ایران به ۱۰ درصد از این مبلغ هم نرس��یده اس��ت. 
وی در همی��ن خص��وص گفت: بخش عم��ده ای از 
این کمک ه��ا در قالب تجهیزات به دانش��گاه علوم 
پزش��کی بوده و بخش��ی نی��ز به تهی��ه تبلت برای 
دانش آم��وزان بی سرپرس��ت و کم برخ��وردار تحت 
حمای��ت کمیته امداد امام خمین��ی )ره( اختصاص 
یافته است. در ادامه این مراسم، سید مهدی ابطحی 
رئیس دانش��گاه صنعتی اصفهان ب��ا بیان اینکه این 
همکاری از آخرین روزهای س��ال گذشته آغاز شده 
و خوشبختانه با مشارکت بسیار خوب فولاد مبارکه 
اصفهان به نتیجه رس��یده است گفت: تحریم فولاد 
مبارکه اصفهان نشان از نقش استراتژیک این صنعت 
در اقتصاد و توسعه کشور دارد و عملکرد خوب این 
ش��رکت را تأیید می کند.  بدون شک اگر این قبیل 
شرکت ها و بنگاه های صنعتی و اقتصادی در اقتصاد 
و خودکفایی کشور موثر نبودند، دلیلی برای این نوع 

مانع تراشی و تحریم ها وجود نداشت.

خبر

ن�وردکاران در مس�یر تولی�د خ�ود ب�ا چ�ه  �
چالش هایی روبه رو هستند؟ 

نوردکاران از تبعیض میان حلقه های گوناگون زنجیره 
تولی��د متضرر می ش��وند. سال هاس��ت واحدهای ذوب 
از امتیازه��ای وی��ژه ای برخوردارند ک��ه زمینه کاهش 
هزینه تمام ش��ده آنها را فراه��م می کند. به عنوان مثال، 
ن��رخ س��نگ آهن با ۴۰ ت��ا ۵۰ درصد ن��رخ جهانی در 
اختی��ار ای��ن فعالان صنعت��ی قرار می گی��رد و از یارانه 
 برق، گاز و آب برخوردارند که س��الانه رقم قابل توجهی 

می شود. 
براس��اس آمار منتشرش��ده از س��وی کُ��دال، هزینه 
تمام شده نرخ شمش در ۸ ماه نخست سال جاری برای 
ش��رکت های گوناگ��ون و با توجه ب��ه حامل های انرژی 
۳۸۰۰ ت��ا ۴۷۰۰ توم��ان ب��ه ازای هر کیلوگ��رم برآورد 
شده اس��ت. البته در مواردی فولادسازان نرخ تمام شده 
موردبحث را برای تولید ش��مش قب��ول ندارند؛ درحالی 
که اطاعات درج ش��ده در سامانه کُدال تاییدکننده این 

اطاعات است. 
این محصول در ۳ ماه نخس��ت س��ال جاری با قیمت 
ح��دود ۵۳۰۰ تومان در ب��ورس کالا به فروش رفت اما 
از تی��ر ماه روند معادلات خرید و فروش ش��مش تغییر 
کرد، تا جایی که نوردکاران در مواردی ش��مش تولیدی 
واحدهای ذوب را حت��ی با قیمت های به مراتب بالاتر از 

نرخ های جهانی خریداری کردند.
 ای��ن رش��د غیرقابل  قب��ول قیمتی در س��ایه عرضه 
قطره چکانی و در نبود متولی مش��خص در صنعت فولاد 
ایجاد ش��د و آس��یب های غیرقابل جبرانی را به فعالان 

صنعت پایین دستی تحمیل کرد.
دریاف��ت هزین��ه خرید ش��مش به ص��ورت نقدی از 
ن��وردکاران و تحویل محصول با گذش��ت بازه زمانی ۳ 
ماهه از دیگر انتقادهایی اس��ت که به روند معامات در 
زنجیره فولاد وارد است. این اقدام به ضرر فعالان صنایع 

پایین دستی خواهد بود. 
همانط��ور که پیش تر هم اش��اره ش��د، ط��ی ماه های 
گذشته ش��اهد مهندسی عرضه ش��مش در بورس کالا 
بودیم. در چنین ش��رایطی، همان ش��مش در بازار آزاد 
بالات��ر از ن��رخ کشف ش��ده در بورس کالا و ب��ا تحویل 
ف��وری در اختیار صنایع پایین دس��تی ق��رار می گیرد و 
می توان اذعان کرد ک��ه اعمال نظارت کافی بر عملکرد 
فولادس��ازان و فع��الان ای��ن زنجی��ره زمین��ه متعادل 
ش��دن نرخ ش��مش را فراهم می کن��د؛ بنابراین راهکار 
اصلی برای خروج آش��فتگی از بازار ف��ولاد، تامین نیاز 
مواد اولیه بخش پایین دس��ت اس��ت. این زنجیره بهم 
پیوس��ته اس��ت؛ درنتیجه رفع چال��ش تولیدکنندگان 
 می تواند س��ود زنجیره را متناسب کند و به آشفتگی ها 

پایان دهد.

آی�ا حمایت های دولتی زمینه توس�عه زنجیره  �
فولاد را فراهم کرده است؟ 

یاران��ه موردبحث تنه��ا در اختیار برخ��ی حلقه های 
میان��ی زنجی��ره فولاد ق��رار می گی��رد، بنابرای��ن نباید 
منتظر اثرگذاری آن بر عملکرد س��ایر حلقه های زنجیره 
تولی��د فولاد باش��یم. به وی��ژه که فولادس��ازان با وجود 
تم��ام امتیازهایی که دارند، همچن��ان رغبتی به عرضه 
محص��ولات خود در بورس کالا با نرخ مناس��ب ندارند؛ 
بنابراین این یارانه زمینه پیش��رفت طرح های توسعه ای 
و زیربنایی را در زنجیره فولاد فراهم نمی کند. درنتیجه 
روند ناعادلانه موجود از س��رمایه گذاری و توسعه بخش 
معدنی این زنجیره به شدت کاسته شده است. در چنین 
ش��رایطی و با توجه به نرخ بس��یار ارزان س��نگ آهن، 
واحده��ای معدنی درآمد کافی ندارن��د و از پس تامین 
هزینه های توس��عه بر نمی آین��د. حال چنانچه این روند 
تداوم یابد در س��ال های آینده ش��اهد کمبود در بخش 
معدن��ی خواهی��م بود که خ��ود تداوم فعالی��ت در این 

زنجیره را با چالش های جدی روبه رو می کند. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رسد که در سایه 
رانت های��ی که در طول س��ال های گذش��ته در زنجیره 
فولاد ایجاد شده، تنها بخش محدودی از این زنجیره با 
سوددهی فعالیت می کند. درحالی که در همین شرایط، 
واحده��ای معدنی با حداقل س��ود فعالی��ت می کنند و 
ن��وردکاران نی��ز از مرحله س��وددهی خ��ارج و ضررده 

شده اند. 
وضعی�ت تولید را در واحدهای نوردی کش�ور  �

چطور ارزیابی می کنید؟
در طول س��ال های گذش��ته ظرفی��ت قابل توجهی از 
صنای��ع نورد در کش��ور احداث ش��ده اس��ت. ظرفیت 
واحدهای نوردی کش��ور ح��دود ۳۰ میلیون تن برآورد 
می ش��ود. البته درحال حاضر با توجه به روند تامین مواد 
اولی��ه مورد نیاز این واحدها، نیمی از این ظرفیت خالی 
مانده اس��ت. ش��رایط تولید برای واحده��ای نوردی در 
یکی، دو سال اخیر و با توجه به رشد نرخ غیرمنطقی و 
بی س��ابقه مواد اولیه دشوارتر از گذشته شده تاجایی که 
برخ��ی از واحدهای نوردی ظرفیت تولید خود را به ۳۰ 
درص��د کاهش داده اند. البته همی��ن میزان تولید نیز با 
سوددهی همراه نیست. به ویژه که افت تولید خود زمینه 
کاهش بهره وری و س��وددهی عملکرد تولیدکنندگان را 
فراهم می کن��د. درواقع تولید با ظرفیت محدود، تنها با 

هدف حفظ اشتغال انجام می شود. 
ص�ادرات محصولات ن�وردی در س�ال جاری  �

چگونه بوده است؟
همانط��ور ک��ه پیش ت��ر هم اش��اره ش��د، فعالیت در 
حلقه ه��ای میان��ی زنجی��ره ف��ولاد تحت تاثی��ر ان��واع 
حمایت ه��ای دولتی ب��ا س��وددهی قابل توجهی همراه 

است. نرخ تمام شده شمش فولاد ایران به مراتب پایین تر 
از ن��رخ فروش این محصول در بازارهای جهانی اس��ت؛ 
بنابرای��ن صادرات آن ب��ه منزله س��ودآوری قابل توجه 
برای تولیدکنندگان خواهد بود؛ درنتیجه در این بخش 
خام فروش��ی در اولویت و صادرات محصولات نهایی در 

هاله ای از بی توجهی مسئولان قرار گرفته است.
در چنین ش��رایطی، ش��مش فولادی ایران با نرخ به 
مراتب پایین تری به کش��ورهای همسایه صادر می شود. 
کش��ورهای همس��ایه نیز از این فولاد ارزان برای تولید 
محص��ولات طوی��ل اس��تفاده می کنن��د و بدین  ترتیب 
بازارهای هدف صادرات��ی نوردکاران ایرانی را در اختیار 
می گیرند. این بی تدبیری در ش��رایطی اس��ت که تولید 
محص��ول نهایی و ص��ادرات آن به منزله تکمیل زنجیره 

ارزش و ایجاد موقعیت های شغلی متعدد است.
ب�ا چ�ه راه�کاری می ت�وان ص�ادرات را در  �

حلقه های پایین دستی زنجیره فولاد افزایش داد؟
ح��ذف یارانه های��ی ک��ه تنها ب��ه فولادس��ازان تعلق 
می گی��رد، راه ح��ل اصلی رف��ع چالش ه��ای موردبحث 
اس��ت. در ادامه نیز باید بر ص��ادرات مواد میانی زنجیره 
فولاد ش��امل بیلت و بلوم ع��وارض صادراتی وضع کرد. 
بدین ترتیب تکمیل زنجیره ارزش و صادرات محصولات 

نهایی در درجه نخست اولویت قرار می گیرد. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د که وضع 
ع��وارض صادرات��ی به تعدیل س��ود واحده��ای ذوب و 
ایجاد انگیزه  ب��رای تکمیل زنجی��ره ارزش افزوده فولاد 
منجر می ش��ود. بررس��ی آمارهای کُ��دال حکایت از آن 
دارد که فولادسازان حدود ۲۷۰ درصد سود از آن خود 
می کنن��د و درنتیجه وضع عوارض صادراتی تاثیر منفی 
ب��ر عملکرد آنه��ا ندارد، تنها زمینه تعدیل ش��رایط این 
زنجیره را فراهم می کند. حذف معافیت مالیاتی صادرات 
برای حلقه ش��مش فولاد نیز از دیگر مواردی اس��ت که 
ب��ه تکمیل زنجیره ارزش و توس��عه صادرات محصولات 
پایین دس��تی منجر می ش��ود؛ بنابراین امی��د می رود با 
تغییر این گونه سیاس��ت ها زمینه بهبود ش��رایط تولید 

فراهم شود. 
طرح توس�عه و تولید پایدار فولاد و همچنین  �

ش�یوه نامه س�اماندهی عرضه و تقاض�ای زنجیره 
فولاد را برای بازگشت تعادل به بازار فولاد چگونه 

ارزیابی می کنید؟ 
رش��د غیرقابل توجیه و غیرمنطقی ش��مش فولاد که 
پیش تر به آن اش��اره ش��د، زمینه اعتراض نوردکاران را 
فراهم کرد. به دنبال ای��ن اعتراضات، مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسامی و به دنبال آن کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس، طرحی را ب��رای تنظیم این بازار ارائه 
دادند. کلیات این طرح م��ورد قبول طرفین قرار گرفته 
ام��ا به جزئی��ات آن انتقادهایی وارد اس��ت. ش��یوه نامه 

س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد نیز از س��وی 
دولت و با هدف بازگش��ت آرامش به بازار فولاد، مبارزه 
با رانت و رانتخ��واری در بازار فولاد و زنجیره تولید این 
فلز تدوین ش��ده اس��ت. بخش قابل توجهی از مواد این 
ش��یوه نامه با موضوعات مطرح ش��ده در طرح توس��عه و 

تولید پایدار فولاد مجلس شباهت دارد. 
ش��یوه نامه ارائه ش��ده از س��وی دول��ت نق��اط قوت 
قابل توجه��ی دارد. انتظار می رود با اجرایی ش��دن این 
ش��یوه نامه هرگونه انحصارگرایی و رانت در این زنجیره 
حذف ش��ود. هرچند انتقادهایی نیز ب��ه این طرح وارد 
است از جمله آنکه ضمانت اجرایی برای آن وجود ندارد. 
بنابراین فولادس��ازان با شانتاژ، امکان تغییر بندهایی از 
این ش��یوه نامه را دارند. اما چنانچه این شیوه نامه قانونی 
ش��ود، دیگر امکان دس��ت بردن در آن وج��ود نخواهد 
داش��ت. یک��ی از انتقاده��ای جدی که به ط��رح دولت 
وارد اس��ت، عرضه ۱۰۰ درصدی محصولات نوردکاران 
در بورس کالاس��ت. این فع��الان صنعتی موظفند برای 
دریافت مجوز صادرات، محصولات خود را ۳ هفته پیاپی 
و ب��ا کاهش پله ای نرخ پای��ه در رینگ معاماتی بورس 
کالا عرض��ه کرده و در نبود مش��تری، مج��وز صادرات 
دریافت کنند. بدون تردید نوردکاران با توجه به شرایط 
موجود و چالش هایی که در مسیر تامین نقدینگی خود 
با آن روبه رو هس��تند، از پس اج��رای این بند از مصوبه 
دولت بر نمی آیند؛ بنابرای��ن تجدیدنظر در آن ضروری 

است.
یارانه ای که از س�وی دولت ب�ه زنجیره فولاد  �

تعلق می گی�رد، چگون�ه در این زنجیره تقس�یم 
می شود؟

ای��ران از ظرفیت های غنی ان��رژی و معدنی برخوردار 
ب��وده و بر همین اس��اس نیز دولت ب��ا دادن این منابع 
به صنایع زمینه توس��عه و تقویت فعالیت آنها را فراهم 
کرده اس��ت. اما ای��ن یارانه به ط��ور یکنواخت و عادلانه 
میان فعالان صنعتی تقس��یم نمی شود. برخی از فعالان 
زنجی��ره ف��ولاد با لاب��ی ق��وی از امتیازهای بیش��تری 
بهره مند می ش��وند. چنانچه زنجیره فولاد را به ۳ دسته 
کلی صنایع معدنی، فولادس��ازان و نوردکاران تقس��یم 
کنیم؛ باید اعتراف کرد که درحال حاضر، بیشترین یارانه 
در اختیار حلقه میان��ی و واحدهای ذوبی که عمدتا در 
رده صنایع دولت��ی و خصولتی هس��تند، قرار می گیرد 
ام��ا تولیدکنندگان نهایی و معدن��کاران از این امتیازها 
بی نصی��ب مانده ان��د. مجم��وع یارانه  ای ک��ه در اختیار 
واحده��ای ذوب قرار می گیرد، س��الانه حدود ۳۰ هزار 
میلیارد تومان برآورد می ش��ود. این یارانه موجب ش��ده 
نرخ تمام ش��ده ش��مش فولاد در ایران حدود ۴۰ درصد 
نرخ جهانی آن باش��د. بدین ترتیب فولادس��ازان سالانه 

سود غیرمتعارفی را از آن خود می کنند. 

گفت وگو
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تغییر دامنه نوسان؛ مُسکن یا درمان قطعی

وزیر امور اقتصاد و دارایی: 
نگاه های سیاسی به بورس آسیب می زند

هرچه سریع تر سجامی شوید! نگرانی سهامداران از نوسان شاخص

گروه معدن

حدود 2 هفته است که بازار سرمایه با روند نوسانی 
هم خداحافظ��ی کرده و فقط بر مدار نزول در حرکت 
اس��ت، اتفاقی که سیاس��ت گذاران را بر آن داش��ت تا 
ب��رای بهبود حال این ب��ازار، قوانین را تغییر دهند. در 
این راستا قرار است دامنه نوسان تغییر کند و از حالت 
متقارن خارج ش��ود، اما باید دی��د آیا این تغییر منجر 
به بازگشت تعادل به بازار خواهد شد یا صرفا مسکنی 

کوتاه مدت برای جمع کردن صف های فروش است.
ب��ه گزارش ایس��نا، ش��اید کمتر کس��ی پیش بینی 
می ک��رد زمان��ی ک��ه اصلاح ش��اخص کل ب��ورس از 
مردادماه اس��تارت خورد و تا آبان ماه ادامه داش��ت و 
با کف یک میلیون و 2۰۰ هزار واحد به پایان رس��ید، 
این ب��ازار دوباره بر مدار نزول ق��رار بگیرد و در کمتر 
از 3م��اه، کف آبان ماه را نیز رد کرده و ش��اخص کل 
 ب��ه کانال ی��ک میلی��ون و ۱۰۰ هزار واح��د عقبگرد 

کند.
سراشیبی ای که درحال حاضر پیش بینی انتهای آن 
مش��کل اس��ت و صاحب نظران مهم ترین دلیل آن را 
سایه بی اعتمادی در کنار سایر عوامل مانند نرخ دلار، 
نرخ گذاری های دس��توری و... را بر سر بازار می دانند. 
چراک��ه مردم به بورس دعوت ش��دند ام��ا ظاهرا این 
بازار ام��اده میزبانی آنان نبود و درحال حاضر آنچه که 

روزبه روز بیش��تر از دس��ت میرود، سرمایه های خرد و 
کلان آنها اس��ت. در این م��دت تصمیمات مختلفی از 
سوی سیاس��ت گذاران اخذ ش��د که به نظر نمی رسد 
هیچ کدام راه گش��ا بوده باش��ند و اکن��ون نیز پرونده 
تغیی��ر دامن��ه نوس��ان روی میز ق��رار گرفته اس��ت. 

دامن��ه مجاز نوس��ان به حدود س��قف و ک��ف قیمتی 
گفته می ش��ود ک��ه هر س��هم در ه��ر روز معاملاتی 
می تواند داش��ته باش��د. درحال حاضر دامنه نوسان در 
بازار س��رمایه ایران، مثبت و منفی پنج اس��ت و طبق 
آخرین تصمیمات شورای عالی بورس قرار است دامنه 

 نوس��ان خرید و فروش س��هام منفی 2درصد و مثبت
6درصد شود.

درواقع درحال حاضر دامنه نوسان متقارن است ولی 
قرار است از شنبه هفته آینده به حالت نامتقارن تغییر 
پی��دا کند. انتظار می رود این تصمیم در انگیزه فروش 
تاثیرگذار باش��د و باعث کاهش سرعت افت بازار شود. 
زیرا به جای اینکه ارزش سهم ها روزی 5درصد کاهش 
یاب��د، روزی 2درصد کاه��ش خواهند یافت و از طرف 
دیگر به جای رش��د 5درصدی در روز، 6درصد رش��د 

خواهند کرد.
باید توجه ک��رد که تغییر دامنه نوس��ان به تنهایی 
نمی تواند عامل رش��د بازار باشد و ش��اید بتواند باعث 
شود ترمز ریزش بازار کمی کشیده شود. درواقع رشد 
ب��ازار به چند عامل بس��یار اساس��ی و کلان از جمله 
وضعیت بودجه، نرخ دلار و مذاکره بین ایران و امریکا 
بس��تگی دارد. باید گفت ابهامات موجود در موارد ذکر 
شده به وضعیت ریزشی بورس دامن زده است. بدیهی 
است که بازار س��رمایه در شرایط ابهام منفی، واکنش 
منفی نشان می دهد. شاید تغییر دامنه نوسان یا حتی 
تزریق نقدینگی از سوی دولت به این بازار باعث تغییر 
وضعیت نزولی به نوسانی یا کمی صعودی بورس شود 
اما تا ابهامات برطرف نش��ده و اعتماد به بازار برنگردد، 
نمی ت��وان توقع تعادل و رش��د چش��م گیری را از بازار 

داشت.

وزی��ر امور اقتصاد و دارای��ی با تاکید بر این که نباید 
اخباری که به بازار سرمایه پالس منفی می دهد منتشر 
ش��ود، توضیح داد: موضوع بحث های سیاس��ی نیست 

بلکه نگاه سیاسی به این بازار آسیب می زند.
به گزارش ایس��نا، فرهاد دژپسند در حاشیه نشست 
برگزاری مجامع الکترونیکی شرکت های سرمایه گذاری 
س��هام عدالت استانی در پاسخ به سوال خبرنگاران در 
مورد وضعیت بازار س��رمایه اظهار کرد: من در برنامه 
خب��ری مفصل توضیح دادم و باید س��والات خود را از 
آق��ای دکتر دهقان که دبیر ش��ورای ب��ورس و فردی 

مطلع اس��ت بپرسید. وی در مورد تغییر دامنه نوسان 
تصری��ح کرد: قبلا پیش��نهاد منفی و مثب��ت 2 برای 
دامنه نوس��ان مطرح شد اما رای نیاورد. این بار دامنه 
نوس��ان را نامتقارن کردیم ک��ه رای آورد این موضوع 
تصمیم فرضی نیس��ت. وزیر ام��ور اقتصاد و دارایی در 
م��ورد نگاه می��ان مدت و بلند مدت به بازار س��رمایه 
اظهار کرد: بازار سرمایه از 2۰ مردادماه روندی نزولی 
در پیش گرفت اما ش��اخص کل دوباره از یک میلیون 
و 2۰۰ ه��زار واحد به ی��ک میلیون و 5۰۰ هزار واحد 
افزایش یافت. من از ابتدا بر مطالعه، مش��اوره، معامله، 

دقت، تن��وع پرتفو تاکید کردم. دژپس��ند با تاکید بر 
اینکه خبرنگاران نباید اخباری که پالس منفی به بازار 
می دهد را منتشر کنند، توضیح داد: مباحث اقتصادی 
اش��کالی ندارد پالس منفی بحث سیاس��ی است. بازار 
س��رمایه باید کاملا حرفه ای باشد و هیچ کس نباید با 
دید سیاس��ی به آن نگاه کند. اگر بازار حرفه ای باشد 

ماندگار خواهد بود.
وی ادام��ه داد: برخ��ی می گوین��د اگ��ر تحریم لغو 
شود بازار س��رمایه آس��یب می بیند در حالی که این 
طور نیست، زیرا صادرات روان می شود، هزینه معامله 

کاه��ش پیدا می کن��د و نرخ بهره ب��رداری از ظرفیت 
فیزیک��ی بالا م��ی رود، بنابراین وضعیت ش��رکت های 

بورسی که صادرات دارند بهتر می شود.
وزی��ر امور اقتص��اد و دارایی در مورد انتش��ار اوراق 
مکران که پیش از این وعده داده شده بود، اظهار کرد: 
من در مورد همه چیز ش��رطی صحب��ت می کنم اگر 

شرایط فراهم باشد آن اتفاق می افتد.
دژپسند همچنین در مورد اسامی متخلفان بورسی 
تصری��ح کرد: ای��ن مباحث تخصصی را بای��د از آقای 

دهقان بپرسیم.

س��هامداران در شرایطی همچنان نگران، نوسانات شاخص را دنبال 
می کنن��د ک��ه انتظار دارند دولت برنامه مش��خصی برای مدیریت آن 
داش��ته باش��د؛ البته کاهش نرخ س��ود بین بانکی می تواند خبر خوبی 
برای بازار باشد. بازار سرمایه این روزها فراز و نشیب های بسیاری دارد و 
سهامداران خرد و تازه واردان به بورس هم مدام سوال می کنند که آینده 
این بازار چه خواهد ش��د و ش��اخص چه وضعیتی را تجربه خواهد کرد. 
روزهای متمادی است که بازار بورس با ابهامات بسیاری مواجه است و 
هیچیک از سیاستگذاران نیز به این موضوع توجه ندارند که سهامداران 
خ��رد و تازه وارده��ا با تش��ویق های آنها وارد عرصه س��رمایه گذاری در 
بورس ش��ده اند. از ابتدای امس��ال بس��یاری از سهامداران خرد با اندک 
سرمایه هایی که به سختی تأمین کرده بودند به امید کسب سود و باز 
کردن گره ای از زندگی ش��ان وارد این بازار ش��دند؛ برخی س��هامداران 
حت��ی ب��ا اس��تقراض و نزول کردن یا حتی فروش ل��وازم زندگی اعم از 
خودروی زیرپا و فرش و طلای زن و بچه، س��عی کردند خودش��ان را به 
رالی بازار سهام برسانند و با کسب سود، چاله های مالی زندگی شان را 
پر کنند اما با سقوط بازار، نه تنها چاله ای پر نشد بلکه چاله ای بزرگ به 
مشکلات قبلی شان اضافه شد. با این وجود متأسفانه همان مسئولانی 
که در ماه های ابتدای امسال، با تهییج مردم آنها را به سرمایه گذاری در 
بازار سهام تشویق می کردند، نسبت به از دست رفتن سرمایه های خرد 
واکنش و اقدام مؤثری نداش��تند. براین اس��اس سهامداران دو مسیر را 
پیش روی خود دارند؛ اول اینکه صبر کنند و با اضطراب بسیار هر روز 
شاخص و وضعیت سهام خود را رصد کنند و یا اینکه با ضرر و زیان بسیار، 
س��هام خود را بفروش��ند و پولی که از ارزش افتاده و مس��یر جایگزینی 
برای س��رمایه گذاری ندارد را از بازار خارج کنند. آن هم در بازاری که 
قاب��ل پیش بینی نیس��ت و با برخ��ی تحرکاتی که به صورت هیجانی از 
س��وی س��هامداران صورت می گیرد یا به صورت سازمان یافته از سوی 

برخی شرکت های حقوقی دنبال می شود، سهامداران در حاشیه ضرر 
بیش��تری قرار می گیرند. درباره چشم انداز بازار، مجید عبدالحمیدی، 
کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با مهر با بیان اینکه ریزش های پی 
در پی و بدون وقفه نرخ سهام و شاخص کل، این روزها امان سهامداران 
و سرمایه گذاران را بریده است، گفت: دلیل اقتصادی خاصی برای افت 
اخی��ر ش��اخص ب��ورس وجود ندارد. وی اف��زود: عمده دلیلی که به این 
ریزش منجر ش��ده، جو هیجانی و عدم اطمینان س��هامداران جدید به 
بازار اس��ت. وی با بیان اینکه روند فعلی بازار، عجیب به نظر می رس��د، 
تصریح کرد: شاخص کل بورس نباید تا این محدوده ها افت می کرد و 
وجود صف فروش در برخی از س��هام، به هیچ عنوان منطقی نیس��ت و 
فقط ش��رایط هیجانی ایجاد ش��ده در بازار، معاملات بورس را وارد مدار 
نزولی کرده است. این تحلیلگر بازار سرمایه با بیان اینکه اگر قرار باشد 
دلیلی برای ریزش بازار در روزهای گذش��ته عنوان کنیم، می توان به 
عدم نتیجه سیاست های خارجی در قبال تحریم ها و مشخص نبودن 
تکلیف بودجه در س��ال آینده اش��اره کرد، گفت: برای مش��اهده اثرات 
واقع��ی رف��ع تحریم ه��ا، در صورت توافق مجدد بر روی موضوع برجام، 
ب��ر ب��ازار س��رمایه نیاز به مدت زمان بین ۱۰ ت��ا ۱2 ماهه داریم، ضمن 
اینکه بازار س��رمایه بدون ش��ک بعد از توافق نهایی، چش��م به نرخ دلار 
خواهد داشت؛ البته صنعت هایی مانند بانک و خودروسازی یا صنایع 
گردش��گری که از تحریم ها لطمه زیادی خوردند، مورد اس��تقبال قرار 
خواهند گرفت. عبدالحمیدی در ادامه به در دس��تور کار قرار گرفتن 
موضوع کاهش س��ود بین بانکی براس��اس گفته های رئیس کل بانک 
مرکزی اش��اره کرد و گفت: چنانچه این موضوع منتج به نتیجه ش��ده و 
کاهش نرخ س��پرده قانونی بانک ها در بانک مرکزی به تصویب برس��د، 
خبر خوبی برای بازار سرمایه خواهد بود و شاهد اثرات مثبت آن روی 

بیشتر سهم ها خواهیم بود.

مع��اون وزی��ر اقتصاد ب��ا تاکید ب��ر اینکه 
مشمولان سهام عدالت که روش غیرمستقیم 
را برای مدیریت س��هام خ��ود انتخاب کرده 
بودند باید هرچه س��ریع تر در سجام ثبت نام 
کنند، گفت: انتخابات این شرکت ها 2۰اسفند 
برگزار می شود و فقط افراد سجامی می توانند 
در ای��ن انتخابات ش��رکت کنن��د. به گزارش 
ایس��نا، عل��ی عس��گری در نشس��ت خبری 
برگ��زاری مجام��ع الکترونیکی ش��رکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت استانی با اشاره به 
فرآیند آزادسازی سهام عدالت در اردیبهشت 
م��اه، اظهار کرد: ای��ن اقدام با دس��تور مقام 
معظم رهبری برای مش��ارکت مردم در سهام 
داری صورت گرفت و وزارت اقتصاد، سازمان 
بورس و ش��ورای عالی ب��ورس تدابیری به کار 
بردن��د تا این فرص��ت در اختیار مش��مولان 
قرار داده ش��ود. وی ادامه داد: بر این اساس، 
حدود ۱۹ میلیون مش��مول روش مستقیم و 
ح��دود 3۰ میلیون نیز روش غیرمس��تقیم را 
انتخاب کردند. افرادی که روش غیرمستقیم 
را انتخ��اب کردن��د از طری��ق ش��رکت های 
سرمایه گذاری س��هام عدالت استانی بر سهام 
خود مدیریت دارند.  معاون توسعه مدیریت و 
مناب��ع وزارت اقتصاد با تاکید بر اینکه افرادی 
که روش غیرمستقیم را انتخاب کرده اند باید 
در سجام ثبت نام کنند، گفت: برای مشخص 

شدن روش س��هام داری غیرمس��تقیم ها در 
شرکت های استانی باید اعضای هیات مدیره 
انتخاب ش��وند و برای ای��ن منظور همه افراد 
باید در س��جام ثبت نام کنند. عسگری تاکید 
کرد: بنابراین اعضای هیات مدیره باید انتخاب 
ش��وند و س��هامداران برای انتخاب اعضا باید 
حتما س��جامی شوند و رای خود را به صورت 
الکترونیکی اع��لام کنند. وی ب��ا بیان اینکه 
از 3۰ میلی��ون نف��ر، ۱5 میلیون و ۷۰۰ هزار 
نفر در س��جام ثبت نام ک��رده اند، گفت: برای 
برگزاری مجمع حداقل باید 5۰ درصد سهام 
داران حضور داش��ته باشند، اگر به حد نصاب 
نرس��ند مجمع دوب��اره ۱۰ روز آینده و با هر 
میزان س��هام دار برگزار خواهد شد. به گفته 
عسگری، مش��مولان برای کاندید شدن برای 
اعضای هیات مدیره باید در س��امانه س��تان 
ثبت نام کنند تا صلاحیت آنها بررسی شود. 

این افراد تا 5 اس��فند فرصت ثبت نام دارند. 
معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت اقتصاد 
ادامه داد: در اس��تان های کرمان، فارس و یزد 
بی��ش از 65 ت��ا ۷3 درصد س��هام داران در 
س��جام ثبت نام کرده اند که بیش��ترین میزان 
بوده است. عسگری درمورد جاماندگان سهام 
عدال��ت نیز گفت: دولت تصمیمی برای اینکه 
به جاماندگان سهام عدالت ندارد، زیرا سهامی 

از شرکت ها باقی نمانده است.

 نهاد ناظر بازار سرمایه
 و چالش های پیش رو

عضو شورای عالی بورس معتقد است که بازار سرمایه فرصت سرمایه گذاری 
زیادی دارد اما اخبار سیاسی و انتظارات ارزی ممکن است این فرصت را در 

برخی گروه ها از بین ببرد.
س��عید اس��لامی بیدگلی در گفت وگو با سنا، به مش��کلاتی که نهاد ناظر 
بازار س��رمایه با آن روبه رو است، اشاره کرد و گفت: همه ما میدانیم که بازار 
س��رمایه طی 2 س��ال اخیر فراز و فرود زیادی داشته و مهم ترین موضوع یا 

تحول این بازار هم افزایش ضریب نفوذ در سطح جامعه است.
وی افزود: بازار بس��یار بزرگ ش��ده و نوس��انات اقتصادی کلان کش��ور از 
مهم ترین عوامل نوس��انات بازار سرمایه به ش��مار می رود. البته این نوسانات 
در اختیار مجموعه ارکان بازار س��رمایه و رئیس سازمان بورس اوراق بهادار 
هم نیس��ت، اگ��ر چه که رئیس س��ازمان بای��د بتواند به نفع بازار س��رمایه 
قوانی��ن و مق��ررات را تا جایی ک��ه امکان دارد تغییر ده��د، اما به طور کلی 
چالش ادام��ه دار بودن نوس��انات اقتصادی از جمل��ه مهم ترین چالش های 
 س��ازمان بورس اوراق بهادار، مجموعه بازار س��رمایه کشور و سرمایه گذاران 

است.
عضو ش��ورای عالی بورس بیان کرد: موضوع حائز اهمیت بعدی، این اس��ت 
که رئیس جدید در دوره ای منصوب شدند که بازار یک صعود و نزول بسیار 
بزرگ را پشت س��ر گذاش��ته و هیجانات روانی هنوز به نس��بت زیاد است و 
کنترل این هیجانات نیاز به سیاست گذاری در سطح ریز ساختار بازار دارد و 

این امر، کمی کار را پیچیده می کند.
اسلامی بیدگلی با اش��اره به نزدیکی زمان انتخابات ابرازکرد: بازار سرمایه 
این روزها اهمیت ویژه ای پیدا کرده و از همین رو، اظهار نظرهای سیاس��ی 
گروه ها و افراد مختلف سیاسی را شاهد خواهیم بود. این موضوع یک چالش 
ب��رای رئیس س��ازمان در جه��ت تدوین قوانین و مقررات اس��ت چرا که در 
س��ال های گذشته معمولا نمایندگان مجلس، قوه قضاییه و نهادهای مختلف 

اینگونه ریز و جزیی نسبت به بازار اظهار نظر نمی کردند. 
باید توجه داشت که هر اتفاقی که منجر شود وزن تخصصی تصمیم گیری 
کاه��ش پیدا کن��د در بلند مدت حتما به بازار س��رمایه آس��یب جدی وارد 

می کند.
وی با اش��اره به حساس��یت بالای جامعه در خصوص بازار سرمایه، تاکید 
 ک��رد: بای��د اقدامات در 3 مقط��ع کوتاه مدت، میان  م��دت و بلند مدت انجام

گی��رد. در کوتاه مدت بازگرداندن آرامش، نگاه کارشناس��ی و توس��عه نگاه 
بلند مدت به بازار س��رمایه مسئله بس��یار کلیدی و حساسی است که شامل 
همه ارکان از جمله ش��ورای عالی بورس، س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار به 
عنوان نهاد ناظر و.... می ش��ود. به س��رمایه گذاران توصیه کنیم که نگاه بلند 

مدتی داشته باشند.
دبیرکل کانون نهادهای س��رمایه گذاری افزود: در س��طوح وزارت اقتصاد، 
هیات دولت و رئییس س��ازمان بورس باید رایزنی ها با س��ایر نهادها افزایش 
یابد، تا قوانین و مقررات به نفع بازار تغییر کند و نگاه های سیاس��ی از روی 

بازار سرمایه برداشته شود.
س��عید اس��لامی بیدگلی ادامه داد: در میان مدت و بلند مدت نیز باید ریز 
س��اختارهای بازار به نفع سرمایه گذاری بلند مدت، غیر مستقیم و تحلیلگرانه 

تغییر کند.
وی ب��ا تاکید بر لزوم توس��عه نهادهای مالی، ابرازک��رد: البته که نهادهای 
مال��ی به طور جدی توس��عه یافتند و راه صدور مجوز س��بدگردان ها هم باز 
شد. هم اکنون 33 سبدگردان فعال داریم و بالای 2۰ مجوز موافقت اصولی 
هم صادر ش��ده که در انتظار مجوز فعالیت شان هستند. در عین حال، گروه 
خدمات بازار س��رمایه، توسعه یافته اس��ت بسیاری از شرکت ها با این عنوان 

در حال خدمت هستند.
وی خاطرنش��ان کرد: در بلند مدت حتما باید در ساز و کار تصمیم گیری 
و سیاس��ت گذاری حوزه های مختلف اقتصادی موضوع بازار سرمایه به عنوان 

مهم ترین نهاد اقتصادی مد نظر باشد.
عضو ش��ورای عالی بورس به س��مت و سوی بازار تا پایان سال اشاره کرد و 
گفت: تحلیل بازار و پیش بینی آن کاری دش��وار اس��ت زیرا بخشی از مردم 
نگاه کوتاه مدتی در بازار دارند و البته بازار تحت تاثیر اقتصاد کلان و سیاست 

است. 
مسئله انتظارات در مورد نرخ برابری ارز و همچنین تکلیف نامعلوم بودجه، 
بازار س��رمایه را در انتظار گذاش��ته اس��ت، اما به طور کلی بازار س��هم هایی 
داردکه ارزشمند هستند و گزارش های مطلوبی از شرکت ها به بازار منعکس 
می ش��ود. در مجموع، فرص��ت س��رمایه گذاری زیادی در ب��ازار وجود دارد 
اما اخبار سیاس��ی و انتظ��ارات ارزی می تواند در برخ��ی از بخش ها فرصت 

سرمایه گذاری را کمرنگ کند.

افت یک درصدی نرخ سیمان »سکرد« 
نرخ فروش سیمان داخلی شرکت با یک درصد کاهش نسبت به آذرماه به 

2 میلیون و 5۰۰ هزار ریال رسیده است.
به گزارش بورس نیوز، ش��رکت سیمان کردس��تان در دی ماه سال جاری 
و براس��اس گزارش عملکرد ماهیانه ش��رکت موفق به کسب درآمد عملیاتی 
۷6میلیارد ریالی ش��ده و این فروش که نسبت به آذرماه در حدود 5۰ درصد 
کاهش را نش��ان می دهد جمع کل فروش ۴ ماهه ش��رکت را از ابتدای سال 
مالی )س��ال مالی ش��رکت 3۱ شهریور ماه هر سال اس��ت( به 56۸ میلیارد 

ریال رسانده است.
فروش ۴ماهه ش��رکت نسبت به مدت مشابه سال مالی گذشته کاهش در 
حدود ۴ درصدی را نش��ان می دهد که ناش��ی از افت مقادیر فروش ش��رکت 
بوده است. نرخ فروش سیمان داخلی شرکت با یک درصد کاهش نسبت به 
آذرماه به 2 میلیون و 5۰۰ هزار ریال رس��یده اس��ت. همچنین نرخ آهک به 
عنوان دیگر محصول شرکت در بازار داخلی با ۱۰ درصد افزایش به 3 میلیون 

و ۱۸۰ هزار ریال رسیده است.

اخبار

احسان رضاپور، کارشناس بازار سرمایه به بورس نیوز 
گفت: به نظر می رس��د سیاست گذار در زمینه حمایت 
از اف��راد غیرحرفه ای بازار، دامنه نامتقارن را موقتی در 
پیش گرفته اس��ت که با فروکش کردن ب��ازار باید به 

صورت متقارن درآید.
وی اظهار کرد: دلیل اصلی رشد شاخص در روز های 
اخیر ارزندگی سهام به دلیل ریزشی که در مدت اخیر 

صورت گرفته است.
کارش��ناس بازارس��رمایه افزود: ف��روش قیمت های 
محدوده در روز یکشنبه در بسیاری از سهم ها به واسطه 
خبر تغییر دامنه نوسان موجب شد، این سهم ها منفی 

به خود نبینند و عمدتا با مثبت معامله شدند.
وی گفت: محدود قیمتی روز یکش��نبه، قیمت های 
جذاب��ی بود ک��ه با خبر تغیی��ر دامنه نوس��ان، انتقال 
نگرش حاکمی��ت بازار به فعالان ب��ازار مبنی بر اینکه 
تمایل دور ش��دن هیجان از قیمت ها دارم موجب شد 
 بازار واکنش مثبتی نش��ان داد و تقاضا در بازار بیشتر 

شد.
رضاپور بیان کرد: ش��اید اتفاق��ات اخیر درباره دامنه 
نوس��ان، برخی افراد را نس��بت به س��رمایه گذاری در 
ب��ازار خوش بی��ن می کن��د ام��ا؛ هنوزمتغیر هایی که 
موجب اطمینان سرمایه گذاران می شود و ابهاماتی که 

بخش��ی درباره متغیر های بودجه و سیاست بین الملی 
کش��ور بوده و کماکان س��ایه آن بر روی بازار است که 
با فروکش ک��ردن آنها باید منتظر روز های خوب برای 

بازار باشیم.
کارش��ناس بازار س��رمایه تصریح کرد: شخصا با باز 
بودن دامنه نوس��ان موافق��م تا س��هامداران بتواند بر 
اس��اس ارزندگی س��هام امکان خرید و فروش داش��ته 
باشند اما؛ به واسطه اینکه بخش زیادی از بازار به دلیل 
رفتار های هیجانی ب��ه دور از مباحث بنیادی را تجربه 
می کند ممکن است ببشتر شدن دامنه نوسان برای آنها 

خسارت بار باشد.
وی خاطرنش��ان کرد: به نظر می رس��د سیاست گذار 
در راس��تای حمایت از افراد غیرحرف��ه ای بازار، دامنه 
نامتقارن را موقتی در پیش گرفته است که با فروکش 
ک��ردن بازار باید به صورت متق��ارن درآید و حتی اگر 
دامنه قبلی افزایش یابد ش��اهد اتفاقات بهتری در بازار 

خواهیم بود.
رضاپور گفت: س��هام در قیمت های فعلی با نرخ دلار 
22 ه��زار تومانی نیز ارزنده هس��تند، ام��ا تا زمانی که 
ابهام��ات از بین نرود خریداران با وجود تصمیماتی که 
برای دامنه نوس��ان گرفته ش��ده با تمام ق��وا وارد بازار 

نمی شوند.

امیر سیدی، مدیرعامل کارگزاری امین، سهم تغییر 
دامنه نوس��ان را اقدام��ی مثبت در جهت رش��د بازار 
دانست و به سنا گفت: حداقل اثری که پیرو تصمیمات 
اخی��ر در خصوص تغییر دامنه نوس��ان رخ خواهد داد، 
این اس��ت که نزول بیش��تر بازار را متوقف خواهد کرد 
و می توان��د زمینه س��ازی ب��رای دوره رش��د بعدی در 

بازارسرمایه باشد.
وی با مثبت دانستن تصمیم اخیر شورای عالی بورس 
در خصوص تغییر دامنه نوس��ان توضیح داد: در دامنه 
نوس��ان متقارن، معامله گران فعال با مش��اهده صفوف 
خرید و فروش به آنها ملحق می ش��وند. این موضوع به 
رش��د بیش از حد بازار در شرایط صعودی می انجامد و 
از طرفی دیگر در ش��رایط منف��ی بازار، به ریزش بیش 
از حد بازار منجر می ش��ود. 2 طرف طیف این اتفاق در 

نیمه اول و دوم سال قابل مشاهده است. 
س��یدی افزود: اجرای تصمیم دامنه نوسان نامتقارن 
جدید س��بب می شود که افت نرخ س��هم ها به راحتی 
اتفاق نیفتد و در حقیقت نرخ سهام بدون معامله، ثابت 
بماند. این موضوع بر نقدشوندگی بازار تاثیر می گذارد، 
ولی اس��تراتژی که در آن برخی معامله گران با اقدام به 
فروش ت��لاش می کنند تا س��هم را در قیمتی پایینتر 

دوباره بخرند را شکست می دهد. 

این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: از طرفی دیگر 
تصمیم اخیر، اف��رادی را که در بیرون از بازار همراه با 
نقدینگی هس��تند و به س��مت صندوق با درآمد ثابت 
و س��پرده بانکی متمایل ش��ده بودند را به سمت بازار 
س��وق می ده��د؛ زیرا دیگر مش��خص نیس��ت با توجه 
ب��ه اصلاحی که از مرداد در بازارس��رمایه انجام ش��د، 
 بتوانند ب��ه قیمت ه��ای پایینتری برای خرید دس��ت

پیدا کنند.
وی تصریح ک��رد: با ایجاد دامنه نوس��ان متغیر، در 
مواقعی که بازار در صفوف فروش قفل بماند و معاملات 
رونق نداش��ته باش��ند، به محض اینکه یک موج مثبت 
ایجاد ش��ود، در حرکت بازار از س��مت ب��الا، قیمت ها 
می توانند مثبت 6 درصد رش��د داش��ته باش��ند، اما از 
طرف دیگر یعنی در حالت اصلاح، کندی و آهس��تگی 
وجود خواهد داش��ت. در مجموع، این موضوع س��بب 
مزیت سهامداران و افرادی که در بازار مانده اند، نسبت 

به معامله گران فعال می شود.
س��یدی تاکید کرد: بازارسرمایه معمولا دوران رکود 
و رون��ق دارد ک��ه ممکن اس��ت هر کدام چن��د ماه به 
طول بیانجامد، بر اس��اس تصمیمات اخیر، افرادی که 
س��هامداری می کنن��د، کمتر نگران نوس��انات قیمتی 

خواهند بود.

زمینه ساز رشد بعدی بورسحمایت از افراد غیرحرفه ای
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